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برخورد با تجمعات غیرقانونی ضدبرجام ادامه خواهد داشت
برگزاری »تجمعات اعتراضی فاقد مجوز« همواره موضوعی چالشی بوده است، تجمعاتی که معمولا با تهدید فرمانداری و 
نیروی انتظامی به برخورد و گاهی با برخورد نیروی انتظامی مواجه می شوند. در ماه های گذشته نیز چندین بار شاهد چنین 
تجمعاتی بوده ایم، از اعتراض به حضور زنان در ورزشگاه ها تا تجمع معلمان برای احقاق حقوقشان تا جمع شدن در مقابل 
سفارت عربستان. اما بیشترین تجمع ها در این ماه ها، متعلق به مخالفان توافق بوده است. تجمعاتی که در آخرین مورد آن در 
تهران به تحصنی چند شبانه روزی مقابل مجلس تبدیل شد. تحصنی که در آن چند روز با تهدیدهای فرمانداری و استانداری 
و نیروی انتظامی مواجه بود و در نهایت نیز با دخالت نیروی انتظامی به آن پایان داده شد.  اما امروز بار دیگر جانشین فرمانده 

نیروی انتظامی درخصوص ادامه تجمعات مخالفان برجام در شهرهای دیگر ازجمله قم هشدار داده است: »همان طور که فرمانده نیروی انتظامی اشاره 
کردند پلیس براساس مصوبات و مقررات شوراهای تامین نیروی انتظامی عمل خواهد کرد البته مدیریت و تدبیر نیز در این زمینه وجود خواهد داشت«. اظهارات 
سردار اسکندر مومنی معطوف به سخنان چند روز قبل سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی است که با اشاره به تحصن مقابل مجلس گفته بود: »در این 
خصوص جلسه شورای تامین تشکیل شده و ناجا در تمام مأموریت های خود در مدار قانون حرکت کرده و اگر تجمعی فاقد مجوز یا غیرقانونی باشد وظیفه ناجا 
برخورد با آن است«. سخنانی که بعد از چند ساعت و با حضور خود اشتری مقابل مجلس به تحصن مخالفان برجام پایان داد. گفتنی است جمعی از طلاب و 
روحانیون مخالف برجام در قم، در حیاط مسجد اعظم قم دست به تحصن زده بودند، تحصنی که البته قرار بود در خود مسجد باشد ولی با مخالفت تولیت آستان 
مقدس کریمه اهل بیت مواجه شده بود و در نهایت هم مأمورین نیروی انتظامی قم با حضور در مسجد و اعلام غیر قانونی بودن این تجمع، به آن خاتمه دادند.

ایرادات شورای نگهبان به صندوق های الکترونیک، فنی است
در حالی که وزارت کشور اعلام کرده است که امسال لااقل در 9 کلان شهر انتخابات به صورت الکترونیک برگزار می 
شود، اما هنوز بین این وزارتخانه و شورای نگهبان که یکی به عنوان مجری و دیگری به عنوان ناظر انتخابات هستند، 
اختلاف وجود دارد. شــورای نگهبان به صندوق های رای الکترونیک ایراداتی دارد که البته امروز سخنگوی شورای 
نگهبان گفته است این ایرادات بیشتر نسبت به مسائل فنی و مسائل مربوط به تجهیزات و سخت افزار و نرم افزار است. 
به گفته نجات الله ابراهیمیان، کارشناسان شورای نگهبان در حال بررسی هستند تا ببینند که آیا به نقطه ای از اطمینان 
به تجهیزات نرم افزاری و ســخت افزاری انتخابات الکترونیکی رسیده اند یا خیر. ابراهیمیان دو روز پیش اعلام کرده 

بود نمونه صندوق ارســال شده از سوی وزارت کشور توسط کارشناسان شورای نگهبان بررسی شده و ایرادات و نواقصی داشته است که به طور کتبی 
به وزارت کشور اعلام شده است. او گفته بود که قرار است کارشناسان وزارت کشور ایرادات و نواقص صندوق های الکترونیک را بررسی و آن ها را رفع 
کنند و پس از رفع این ایرادات، نمونه صندوق اصلاح شــده در جلسه شورای نگهبان ارائه شود تا با یک رأی گیری آزمایشی موضوع توسط اعضا مورد 
بررســی قرار گیرد. ابراهیمیان در عین حال تاکید کرده بود که کارشناســان شورای نگهبان نظرشــان را درباره صندوق های الکترونیک اعلام کرده 
اند و صندوق الکترونیک اصلاح شده ای که به شــورای نگهبان ارائه شود دیگر توسط کارشناسان بررسی نمی شود. اما اظهارات سخنگوی شورای 
نگهبان با واکنش سخنگوی وزارت کشور مواجه شد و حسین علی امیری گفت: نامه شورای نگهبان به وزارت کشور در مورد ایرادات این شورا نسبت 

به دستگاه های الکترونیکی مربوط به هفته گذشته است.

تنها راهکار بحران یمن، 
مذاکره سیاسی است

دبیر شــوراي عالــي امنیت ملي با اشــاره بــه تجاوز 
عربستان سعودی به یمن، هدف  قرار دادن مناطق 
مسکوني، بیمارستان ها  و مراکز خدماتي را مصداق 
بارز جنایت جنگــی خواند. علی شــمخانی در دیدار 
پیش از ظهر امــروز با هیات شــورای عالی انقلاب 
یمن، با تاکید بر اینکه هدف عربســتان در یمن نسل 
کشــی اســت، مذاکره گروه های یمنی با یکدیگر و 
جلوگیری از مداخله خارجی را تنها راهکار این بحران 

اعلام کرد.

هدف عربستان در یمن، نسل کشی است
علی شمخانی با بیان اینکه هدف  قرار دادن مناطق 
مسکوني ، بیمارســتان ها  و مراکز خدماتي و کشتار 
زنان و کودکان بي گناه  در کنار محاصره غیرانساني 
مردم یمن، مصداق بارز جنایت جنگي اســت، تاکید 
کــرد اوضاع یمن بایــد مورداعتــراض همه وجدان 
هاي بیدار و ســازمان هاي بین المللــي قرار گیرد. 
دبیر شوراي عالي امنیت ملي با انتقاد شدید از رسانه 
هاي وابســته به نظام ســلطه که با انعــکاس ندادن 
جنایتهاي بي سابقه عربســتان سعودي علیه مردم 
مظلوم یمــن، همه اصول و هنجارهــاي حرفه اي، 
اخلاقي و انساني را در اطلاع رساني بي طرفانه زیر پا 
گذاشته اند، تصریح کرد که استفاده دولت سعودي 
از سلاح هاي حاوي گازهاي ســمي و بیماري زا در 
حمــلات هوایي و موشــکي به مناطق مســکوني با 
هدف نســل کشــي و از میان بردن مقاومت مشروع 

ملت سلحشور یمن است. 

تنها راهکار بحران یمن، مذاکره سیاسی 
است

دبیر شــوراي عالي امنیت ملي با تاکیــد بر ضرورت 
توجه جامعــه جهاني به حل بحران یمن با اســتفاده 
از راهکارهاي سیاســي افزود: مذاکــره گروه هاي 
یمني بــا یکدیگــر و جلوگیــري  از هرگونــه دخالت 
خارجي در این کشــور، تنها مســیر ایجــاد تفاهم و 
بازگشــت امنیت  و ثبات به یمن اســت. شــمخاني 
حمایت همــه جانبه جمهوري اســلامي از مقاومت 
مردم یمــن در برابر تجاوز خارجي را تکلیف شــرعي 
، انســاني و اخلاقــي عنوان کــرد و تاکیــد کرد که 
ایمان الهي ، اســتقلال طلبي و تقویت اشــتراکات 
سیاســي میان گروه هاي مختلف و قبایل، به عنوان 
عوامل اصلــي پیروزي مــردم یمن در قبــال تجاوز 
 خارجــي باید بیــش از پیش مــورد توجــه و اهتمام

 قرار گیرد.

شکست صدام در تجاوز به ایران، مایه 
عبرت کشورهای متجاوز باشد

شــمخاني با اشــاره به شکســت مفتضحانه صدام 
حســین در تجــاوز به جمهــوري اســلامي، فرجام 
ذلت بار بعثي هاي متجاوز را شایســته عبرت آموزي 
کشــورهایي دانســت که به دنبال تحمیل اراده خود 
از لوله ســلاح هســتند و گفت: مقاومت و پایمردي 
کم نظیر مردم مظلوم یمن سرنوشــت آینده منطقه و 

امنیت آن را رقم خواهد زد. 
سرپرســت هیئت یمنــي نیز در این ملاقــات با ارائه 
گزارشي از آخرین تحولات سیاسي و میداني در یمن 
ضمن قدرداني از حمایت مستمر جمهوري اسلامي 
از مردم یمن از ســکوت مجامع بین المللي در قبال 
جنایات دولت عربســتان سعودي در یمن انتقاد کرد 
و اظهار داشــت: تا زماني که حتي یک یمني امکان 
به دست گیري سلاح داشــته باشد مقاومت در برابر 

تجاوز ادامه خواهد داشت.

وزیر راه و شهرسازی با دستی پر بازگشت
استیضاح آخوندی رای نیاورد

استیضاح وزیر راه و شهرســازی، گرچه بی حاشیه نماند، اما رای نیاورد. عباس 
آخوندی حالا بــا خیالی راحت  تر از قبل، به دفتــرش در میدان آرژانتین باز می 
گردد و بهتر از گذشته می داند که نقشه دو سال آینده اش را چگونه برنامه ریزی 
کند. این جلسه آنقدر برای دولت یازدهم مهم بود که مهمترین چهره هایش را 

راهی بهارستان کرده بود.  

حاشیه هایی پررنگ تر از متن؛ رسایی و کوچک زاده کم 
نگذاشتند

» اهداف سیاســی پای متن استیضاح ایشــان در میان نیست«، این اظهارات 
یکــی از موافقان اســتیضاح وزیر راه و شهرســازی بود. ســید ناصر موســوی 
لارگانی در ادامه به دلایل اســتیضاح آخوندی اشاره کرد و گفت:» متأسفانه در 
۲ ســال مدیریت آخوندی اولویت بندی پروژه ها و اختصاص اعتبارات براساس 
چانه زنی ها انجام شده به طوری که یکی از حوزه های انتخابیه ۲۰ میلیارد تومان 
اعتبار دریافت کرده این در حالی است که در شهرستانی با خساست ۱۰۰ میلیون 
تومانی آخوندی مواجه هستیم. مضاف براینکه آخوندی به روستاهایی که به جای 

روحانی به احمدی نژاد رأی داده اند٬ نگاه تبعیض آمیز دارد.«
اما در میان موافقان اســتیضاح، حمید رســایی مثل همیشــه پرحاشیه تر از 
ســایرین حاضر شد و گوی ســبقت را ربود. این نماینده مجلس و عضو جبهه 
پایداری با نمایش فیلمی که در آن از مشــکلات مسکن مهر سخن گفته می 
شد، صحبت هایش را آغاز کرد:» امروز استیضاح در حالی انجام می شود که 
بیش از این ۲ ســال از وزیر راه در مجلس مطرح شــده بود و آخوندی در سال 
9۲ بعد از وعده هایی که در صحن علنی به نمایندگان داد با اختلاف ۸ رأی به 
ســمت وزارت منصوب شد٬ اما این رأی شکننده این توقع را ایجاد کرد که وی 
نسبت به وعده هایش توجه داشــته باشد. اما عملکرد این وزیر موجب شد که 
در اردیبهشــت ماه سال 9۳ اولین ســوال از این وزیر در مجلس مطرح شود. 
وزیر راه در نشســت مجلس اعلام کرد که من هنوز بــرای تحقق وعده هایم 
فرصت نداشته ام، از طرف دیگر سوال دوم یکسال بعد از سوی من در مجلس 
مطرح شد. البته در طول این یک سال سوال در حدود ۶ ماه به طول انجامید و 
هیات رئیسه درخواست کرد که ما فرصت بدهیم از این رو علیرغم اینکه طرح 
ســوال در نوبت قرار گرفته بود من این طرح را به تاخیر انداختم اما در   نهایت 
پس از گذشت یک سال سوال مربوطه در مجلس مطرح شد.« صحبت های 
رســایی البته بی واکنش نماند و عده ای نماینــدگان در اعتراض به اظهارات 

او، الله اکبر سر دادند.

بعد از رســایی، نوبت مهدی کوچک زاده بود تا با سخنان جنجالی اش، فضا را 
برای لحظاتی متشنج کند. صحبت های او آنقدر جنجال برانگیز بود که وزیر 
اقتصاد و چند دولتی دیگر ســاکت ننشســتند. این نماینــده مجلس ابتدا به » 
شارلاتانیزم« رســانه ای اشاره کرد و گفت:» در دو سه هفته ی اخیر که پس از 
تلاش های بسیار این استیضاح از قید قضاوت ها و برداشت های سلیقه ای رها 
شد و در مسیر قانونی قرار گرفت شارلاتانیزم رسانه ای خدمتگزار کانون های 
قدرت و ثروت تلاش نمودند که آن را جناحی نشــان دهند و ضرب المثل کافر 
همه را بــه کیش خود پندارد مصــداق واقعی پیدا کرد.« کوچک زاده ســپس 
این اســتیضاح را » فریاد بی خانمان ها « خواند و ادامه داد:» این استیضاح از 
نظــر من که آن را امضاء کرده ام صد در صد در خدمت منافع یک جماعت و در 
مقابله با منافع یک جماعت دیگر اســت. این اســتیضاح فریاد بی خانمان ها و 
بیهوده نشینانی است که از دست ملاکان به ستوه آمده اند و به امید سرپناهی 
همه دارایی خود را در مســکن مهر ســرمایه گــذاری کردند. البته بر اســاس 
قراردادی که امضاء کنندگان آن جمهوری اسلامی است و نه آقای آخوندی و 
همان شارلاتان های رسانه ای حرف بیجای آن مبنی بر مزخرف بودن این طرح 
را تکرار می کنند. این اســتیضاح می خواهد منعکس کننده فریاد پابرهنگانی 
باشــد که می گوید اگر برای آســفالت کــردن فضای بین بلوک های مســکن 
هشتگرد بودجه نیست چطور از ابتدای روستای کوشکه زرد تا دم ویلای آقای 

جهانگیری بودجه است.«
کوچــک زاده در اینجا خطاب به آخوندی گفت:»  شــما از ۲۰ ســالگی معاون 
وزیر بودید و پس از سالها اشتغال کرســی وزارت خانه برای جبران خدماتتان با 
بودجه وزارت نفت به انگلستان اعزام شدید و پس از اخذ مدرک دکترا خدماتتان 
را با پذیرش ریاســت ســتاد فتنه جبران کردید. رئیس جمهور قرار بود صد روزه 
مشــکلات را حل کند اما امروز دو سال می گذرد. قرار بود به درد مردم برسد، نه 

این که وزیر خود را مامور دست دادن با شیطان کند.«

رهروان ولایت، این بار هماهنگ عمل کرد
فراکسیون رهروان ولایت که علی لاریجانی در راس آن است، این بار در اقدامی 
هماهنگ ابتدای جلســه مخالفت خودشان را با اســتیضاح بیان کردند. صفر 
نعیمی رز در مورد این جلســه تصریح کرد:» اعضای فراکســیون اصولگرایان 
رهروان ولایت مجلس در شــرایط فعلی طرح استیضاح وزیر راه را به مصلحت 
ندانســته و آخوندی را از وزرای قوی کابینه دولت می داننــد و امیدواریم دولت 

همچنان از خدمات وزیر راه برخوردار باشد.«

خواهش می کنم انصاف را رعایت کنید
عبــاس آخوندی با اخــم هایی گره خورده و گام هایی اســتوار پشــت تریبون 
رفت. وی در ابتدای دفاعیت خود به ســاختار وزارت خانه متبوعش پرداخت 
و گفــت:» وزارت مســکن 5۶ هزار کارمنــد و دهها هزار پیمانکار و مشــاور 
دارد. همانطور که می دانید با مطرح شــدن استیضاح کل زیر مجموعه متاثر 
از اســتیضاح می شــود اما بنده به هیچ وجه اجازه ندادم ســر سوزنی عملکرد 
همکارانم تحت الشــعاع این اســتیضاح قــرار بگیرد. در حال حاضر بســتر 
جذب ۲5 میلیارد یورو ســرمایه گــذاری جدید را با زحمت زیــاد و قانع کردن 
تک تک ســرمایه گذاران در دســت اجرا داریم. وزارت راه و شهرسازی در پی 
ثبات اقتصادی آن هم متکی بر ســرمایه گذاری مردمی است و در عین حال 
برنامه های خوبی را برای اســتفاده از دانش فنی، ســرمایه، بــازار جهانی در 

دست اجرا دارد.«
وی افزود:» تا امروز ۴ بار از نمایندگان تاییدیه گرفتم؛ یکبار هنگام رای اعتماد و 
۳ بار هم از من سوال شد که هر ۳ بار پاسخ های من قانع کننده بود و به من اعتماد 
کردید و امیدوارم برای بار پنجم صحبت هایم قانع کننده باشد. استیضاح های 
برای زمانی است که پاسخ های زمان پیشین قانع کننده نباشد و به خاطر همین 
استیضاح جای تامل دارد اما در خدمت نمایندگان هستم. این استیضاح بیش از 
5 ماه در جریان است و هر بار عده ای از دوستان در کمیسیون عمران امضاهای 
خود را پس گرفتند. وقتی اســتیضاح مطرح می شــود٬ تمام توجــه کارمندان 
متوجه اســتیضاح می شــود. این وزارتخانه ده ها هزار پیمانکار و مشاور با ما در 
ارتباط هستند و علاوه بر آن جمعیت کارمندان٬ همگی به وضعیت مبهمی فرو 
می روند اما نگذاشتیم اتفاقی و خلل در کار ایجاد شود و نگذاشتیم کار وزارتخانه 
کند شــود.« آخوندی بار دومی که پای تریبون رفت، اســتیضاح را حق قانونی 

نمایندگان دانست و در عین حال از آنان خواست انصاف را رعایت کنند.

دعای خیر نمایندگان، بدرقه راه آخوندی شد
اما در نهایت، ماجرای اســتیضاح وزیــر راه، ختم به خیر شــد و رای نیاورد. 
۱75 نفر مخالــف این امر بودند و همین امر موجب شــد عباس آخوندی، با 
لبخنــد تریبون مجلس را وداع گوید. هنگام تــرک او و هیاتی که چهره های 
مهــم دولت مثل معاون رییــس جمهور و وزیر اقتصاد در آن دیده می شــد، 
عده ای از نمایندگان به بدرقه شــان رفتند و تــا انتهای صحن علنی مجلس 
همراهیشــان کردند. بار دیگر طرحی که جبهه پایداری بنای آن را گذاشــته 

بود، با شکست روبرو شد.

پیگیری روزسوژه روز

آمادگی برای فداکاری، بزرگ ترین قدرت بازدارنده در برابر متجاوزان است
حجت الاســلام والمسلمین حســن روحانی، رئیس جمهور گفت: اگر آحاد جامعه به خاطر آرمان ها و اهداف جمعی از حقوق و منافع فردی بگذرند و برای فداکاری آماده باشند، این بزرگترین 
قدرت بازدارنده در برابر متجاوزان خواهد بود. روحانی در نخســتین جلســه شورای عالی ترویج و توســعه فرهنگ جهاد، ایثار و شهادت در راســتای تحکیم و تقویت فرهنگ ایثار و شهادت در 
جامعــه با تأکید بر اینکه اگر تجربه دفاع مقدس هم نبود، ترویج فرهنگ ایثار و شــهادت برای حفظ انقلاب و کشــور ضروری بود، تاکید کرد که نهادینه شــدن روحیه ایثار و شــهادت به عنوان 
بخشــی مهم در فرهنگ عمومی و از جمله در ســاختار نظام آموزشــی، کشــور را در برابر انواع توطئه ها بیمه خواهد کرد. روحانی با بیان اینکه دفاع مقدس درســی ماندگار برای تاریخ ایران 
اســلامی اســت که یکپارچگی ملت و روحیه ایثار ملت ما را آســیب ناپذیر می کند، اظهار کرد: خانواده معظم شــهدا و ایثارگران صحنه های ماندگاری در تاریخ آفریدند و روحیه ایثار و 
شــهادت آنها باید به فرهنگ عمومی در طول نســل ها تبدیل شود. لازم به ذکر است در ماده ۶۳ قانون خدمات ایثارگران بر لزوم تشــکیل شورای عالی ترویج و توسعه فرهنگ ایثار 

و شهادت به ریاست رییس جمهوری تأکید شده است.

سیاسی
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سکوت ظریف شکست
حساب تهمت زنندگان با خداست

محمد جواد ظریف، گرچه تا این لحظه ســکوت کرده بــود و مقابل فریادها دم 
نمی زد، اما در نهایت در واکنش به اظهارات تند منتقدانش گفت:» حساب کار 

تهمت زنندگان با خداست.«

در مجلس به روی توهین کنندگان باز است
ســرانجام ســفر جنجالی وزیر امور خارجه به پایان رســید و در  در پایان سفر دو 
هفته ای خود به مقر ســازمان ملل متحد بیان کرد:» امیدواریم از این فرصت 
بهترین استفاده را کرده باشیم. دوستانی نیز که تهمت زدند یا توهین کردند، آنها 

هم حساب کار خود را ان شاء الله با خداوند خواهند کرد.« 
یــک هفته و چند روزی می گــذرد از زمانی که خبر » دســت دادن وزیر امور 
خارجــه و رئیس جمهور آمریکا« دســت به دســت چرخیــد و حتی پای خود 
را بــه صحن علنــی مجلس باز کرد. منصــور حقیقت پور، عضو کمیســیون 
فراکسیون رهروان ولایت اولین کسی بود که به تسنیم گفت:» امیدواریم این 
خبر تأیید نشــود چرا که در صورتی که آقای ظریف چنین کاری کرده باشــد، 
قطعاً خطوط قرمز نظام را نادیده گرفته اســت. تا وقتی آمریکا از تروریست ها 
حمایت می کند و بــه حقوق مردم ما احترام نمی گزارد نباید از دســت دادن 
با مقامات آمریکا ســخن گفت. اگر خبر منتشــره مبنی بر دست دادن آقای 
ظریف با آقای اوباما صحت داشــته باشد و تأیید شود، قطعاً نمایندگان مردم 
در مجلس شــورای اسلامی نسبت به آن بی  تفاوت نخواهند بود و این اقدام 
بــا واکنش مجلس همراه خواهد شــد. آمریکا همچنان دشــمن ملت ایران 
اســت و بر دشمنی با ملت ایران اصرار دارد لذا دست دادن با دشمن مخالف 
مبانی انقلاب و مغایر با حقوق ملت است و چنین کاری از سوی آقای ظریف 

بعید به نظر می  رسد.«
حمید رســایی که همواره از مخالفان پر و پا قرص دولت یازدهم به حساب می 
آید، هم ساکت ننشست و بیان کرد:» دو سال قبل گفتند به طور اتفاقی آقای 
روحانی با اوباما تلفنی صحبت کرده است، سال گذشته گفتند که آقای ظریف 
اتفاقی با آقای کری نیم ســاعت قدم زده است، امســال گفتند به طور اتفاقی 
آقای ظریف و اوباما مواجه شــدند و با هم دســت دادند. آقای ظریف! چطور 
به طور اتفاقی راهت را کج نکردی تا با آن دســت چدنی مواجه نشــوی.« این 
نماینده مجلس نهم، ســپس در اینستاگرامش نوشت:» تاریخ پر است از این 
اتفاقات اتفاقی! باور نمی کنید، تاریخ را ورق بزنید و البته جالب اینجاست که 
به طور اتفاقی، هیچ یک از اینها به گندم ری نرسیدند. چطور می  توان اتفاقی 
با اوباما برخورد کرد، دســت داد و احوالپرسی کرد اما نمی  توان به طور اتفاقی 
راه را کج کرد، به طور اتفاقی نمی  توان دســت نداد و به طور اتفاقی نمی  توان 
دشمن این ملت را جســورتر نکرد؟! آقاي ظریف فقط وقتی برگشتی، دستت 
را به ســوی دستان رهبری که با بمب دست ســاز همان آمریکایی ها به درجه 

جانبازی رسیده، دراز نکن. همین.«
اما مدال تندتریــن واکنش را بهرام بیرانوند، نماینده مجلس نهم و 

عضــو جبهه اصول گرایی از آن خود کــرد. بیرانوند که در صحن 
علنی مجلــس و بی توجه به تذکرات ابوترابی فرد پی در پی فریاد 
می کشــید، گفت:» زمانی کــه صدها حاجی ایرانــی به دنبال 

جنایت ســعودی ها در آغوش مرگ رفته اند یا مفقود شده اند، ظریف وزیر امور 
خارجه به طور تصادفی خود را به آغوش اوباما رساند. آقای ظریف غلط زیادی 

کرده است.«
وی افــزود:» اگر آقای ظریف به عنوان وزیر خارجــه این خطا را انجام داده، از 
چارچوب وظایف و سیاســت های کلی نظام تخطی کرده و باید مجازات شود، 
اما اگر به عنوان یک شــخص عطش روبوسی با کری و اوباما را دارد بهتر است 
اســتعفا کرده و در خانه کری و اوباما بساط کند. ملت شریف ایران سال هاست 
تاوان رفتار استکباری شیطان بزرگ را می  دهند و اکنون بسیاری از شهدای ما 
به خانه بازنگشــته  اند. آمریکا قصد ریشه  کنی ملت ایران را دارد لااقل به اندازه 
یک جوجه خروس غیرت داشته باشید. ایران فروختنی نیست، در رگ های ایران 

غیرت جاری است، ایران تسلیم آمریکا نخواهد شد.«

تنها در مورد برجام حرف زدیم
جواد ظریف اما ترجیح می دهد مثل طرف های آمریکایی اش، به هیاهوهای 
داخلی واکنش نشان ندهد. او در توضیح سفرش گفت:» به رغم آنکه سفری 
طولانی بود، هر روز بیش از ۱۰ دیدار داشــتیم و جلســات متعددی را مانند 
جنبش عدم تعهد و وزیران خارجه عضو اکو با ریاســت ایران، برگزار کردیم. 
دیدارهای متعدد دو جانبه نیز با بســیاری از کشــورهای اروپایی، تعدادی از 
کشــورهای آمریکای لاتین، آسیایی ها و کشــورهای منطقه داشتیم که به 

دلیل فاجعه منا، یکی از محورها ضرورت اقدام جدی در 
مورد قربانیان حادثه بــود و همینطور در مورد 

جلوگیــری از تکرار این فاجعه و شناســایی 
مســئولان و مســببان آن که تقریبا در 

همه مذاکرات از جمله در مذاکره ای 
کــه روز اول با قائم مقــام دبیرکل 
ســازمان ملل داشــتم و دیداری 
که صبــح دوشــنبه بــا دبیرکل 

این سازمان داشــتم، سایر 
مذاکرات این بحث پیگری 

شد.«
وزیــر امور خارجــه در خصوص 
فاجعه منــا بیان کــرد:» بعضی 
از اقدامــات در این مــدت اجرا 
و باعث شــد که گشــایش هایی 

صــورت گیــرد و حرکت 

های مثبتی در این زمینه شــروع شــود که متاســفانه هنوز کافی نیست اما 
قدری از روزهای اول بهبود پیدا کرده اســت، مخصوصا با پیام مقام معظم 
رهبری و اظهاراتی که توسط ریاســت محترم جمهور صورت گرفت. درباره 
ضــرورت اجــرای دقیق برجام توســط طرف غربــی و برداشــتن تحریم ها 
صحبت شد که پس از اجرایی شدن برجام و اجرای مراحل قانونی در ایران 
کــه هنوز ما به آن مرحله نرســیده ایم، ضرورت دارد که طــرف مقابل آماده 
اجرای تعهداتش شــود. در این مرحله تمرکز ما بــر بازگرداندن همه حجاح 
و پیکر کســانی اســت که جان خود را از دســت داده اند و این اقدام توام با 

احترام صورت گیرد. «
ظریف با اشــاره به بحران یمن و سوریه خاطر نشان کرد:» وضعیت منطقه و به 
ویژه بحران های یمن و ســوریه و اینکه متاسفانه برخی همسایگان ما به دنبال 
راه حل سیاسی نیستند و تلاش می کنند که نیات سیاسی و اهداف منطقه ای 
شان را به مردم ســوریه و یمن تحمیل کنند و متاسفانه در یمن مردم را به خاک 
و خون بکشــند و به دنبال پیروزی بی معنی و غیرممکن نظامی هستند نیز در 

بحث های ما مطرح شد.«
وی ادامه داد:» در جلسه ۱+5، بحثی شده بود که سایر موضوعات هم ممکن 
بود بعد از پایان آن جلســه مطرح و از فرصت اســتفاده شود اما متاسفانه جلسه 
دیرهنگام شروع شد و در زمانیکه به پایان جلسه رسیدیم، فرصت برای مباحث 
دیگر نبود. اما در جلســاتی که با آمریکایی ها داشتیم، دو جلسه ای که با آقای 
کری بود، هر دو جلسه درمورد مشکلاتی که ممکن است در مسیر اجرای برجام 
ایجاد شود، مخصوصاً نحوه اجرای تعهدات اجرایی آمریکا، چه از 
سوی دولت مرکزی و چه از سوی ایالت ها و چه از سوی 
دســتگاه های مختلف آمریکایی بحث کردیم و در 

این زمینه گفت وگوهای جدی داشتیم.«
محمد جواد ظریــف گفت:» در دیــداری که با 
دبیرکل سازمان ملل و همچنین وزیران خارجه 
دیگر کشــورها داشــتم، درباره مشــکلات 
منطقــه ای و حادثــه منــا در عربســتان و 
همچنیــن راه و روش هــای خاتمه بحران 
ســوریه و یافتن راه حل سیاســی بــرای آن 
کشور نیز مذاکراتی داشتیم. البته بر ضرورت 
تحقیقات جــدی و همچنین جلوگیری از وقوع 
حوادثی مشابه در آینده نیز صحبت کرده ایم که 

امیدواریم اجرا شود.«

در مسئله سوریه مذاکره سیاسی بهتر از بمباران است
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اعتراض به حضور نظامی شرق و غرب در سوریه  تاکید کرد که در مسئله سوریه مذاکره سیاسی بهتر از بمباران است. آیت الله هاشمی رفسنجانی سرشاخ شدن 
ابرقدرت ها با همدیگر را نشــانه  بی برنامگی آنان در برخورد با تروریست ها دانست و گفت: مثلًا ائتلاف غربی ها می گوید جنگنده های ما برای مبارزه با داعش شش هزار پرواز داشتند و روسیه می گوید 
نیروی هوایی ما برای مبارزه با گروه های تروریســتی در سوریه ۱۰۰ پرواز داشته اند، اما هیچ کدام نمی گویند نتیجه این همه اقدامات نظامی شما چیست و چرا متوجه نمی شوید که مذاکره سیاسی بهتر 

از بمباران مناطق مختلف اســت. او با انتقاد از وضعیت جاری مبارزه با تروریسم، بمباران بیمارستانی در قندوز افغانستان و به خاک و خون کشیدن یک عروسی در یمن را نشانه ای از عدم موفقیت در این 
راه خواند. وی همچنین از عقلای جهانی خواست تا جلوی گسترش ویروس تروریسم پروری را بگیرند. آیت الله هاشمی با بیان اینکه با توجه به مجموعه شرایطی که در سوریه، سومالی، عراق، یمن، 

افغانســتان، لیبی، پاکستان و کشــورهای دیگر می بینیم، بعید است تروریسم به این زودی ریشه کن شود، چاره کار را در تشــکیل یک ائتلاف بین المللی و با حسن نیت و بشردوستانه دانست که 
سیاست های سلیقه ای و منافع جزئی کشورها در آن برنامه ها دخیل نباشد. 

بذرپاش قسم جلاله خورد
یک شــنبه شــب غلامرضا تاجگــردون و 
مهــرداد بذرپــاش در برنامه گفــت و گوی 
ویــژه خبری با هــم مناظره کردنــد. پس از 
مناظره مهرداد بذرپــاش در جایی گفته بود 
پیش نویس گزارش از چهارشنبه هفته قبل 
در دســت اعضای کمیســیون بوده است. 

اظهاراتی که اعتراض تاجگردون را برانگیخت و او در پســت اینستاگرامی 
خود نوشت که در جلسه کمیسیون بذرپاش قسم جلاله خورد که او هم یک 
ربع پیش متن گزارش را دیده اســت. تاجگردون نوشــته است که در جلسه 
به بذرپاش گفته اســت این متن نوشته کیست که یک شبه آماده شده است 
و حداقل کمی متن را ویرایش می کردند تــا از گفتمان محاوره ای تیم قبلی 
فاصله می گرفت. تاجگردون همچنین نوشته است که در جلسه به بذرپاش 

گفته است که چرا به متنی را که هنوز نخوندید رای می دهید.

هاشمی گفت حمایت می کند
دبیر کل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه با 
اعلام اینکه جلسه انتخاباتی اصلاح طلبان 
امشب برگزار می شود، گفت: اصل پیشنهاد 
شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان از سوی 
شــورای هماهنگی اصلاح طلبــان بوده تا 
انسجامی که در انتخابات ریاست جمهوری 

شکل گرفت٬ در انتخابات مجلس ادامه پیدا کند، اما افراطیون تلاش دارند با 
نیت خوانی و پیش داوری آن را به اختلاف بین اصلاح طلبان تعبیر کنند. وی با 
بیان اینکه برای رسیدن به ائتلاف حداکثری در این مدت با خاتمی و هاشمی و 
عارف و دیگر شخصیت های برجسته اصلاح طلب جلساتی داشته اند، گفت در 
دیدار با هاشمی، وی اعلام کرده است که دخالت نمی کند ولی حمایت می کند. 
رهامی همچنین تعامل با مجموعه نظــام و پرهیز از حرکت های افراطی را از 

جمله راهکارهای انتخاباتی اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو خواند.

احمدی نژاد از اصولگرایی تبری جسته است
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی با بیان اینکه 
در این دوره هم جبهه پایداری و هم جمعیت 
ایثارگــران روحیه و دغدغه ائتــلاف دارند، 
گفت: من منکر وجــود اختلاف بین جبهه 
پایداری و علــی لاریجانی نیســتم. محمد 
نبی حبیبی با بیان اینکه اکنون اصولگرایان 

متوجه شدند که در انتخابات امسال شرایط خطیرتر از انتخابات 9۲ است، 
تاکید کرد که اگر اصولگرایان به ائتلاف کامل نرســند باید منتظر شکســت 
باشــند. حبیبی درباره نســبت حجت الاسلام والمســلمین ناطق نوری با 
اصولگرایان گفت: معتقدیم که وی یک فرد اصولگرای تمام عیار است. این 
فعال سیاسی اصولگرا درباره نســبت احمدی نژاد با اصولگرایان نیز اظهار 
کرد: احمدی نژاد چندین بار خود از جریان اصولگرایی تبری جســته است. 

هرگاه او از این موضع خارج شد آنگاه ما در مورد او نظر می دهیم.

 روایت نوبخت 
از نامه 4 وزیر

ســخنگوی دولت در نشســت مطبوعاتــی خود به 
ســوالات نمایندگان به ویژه درخصوص نامه منتشر 
شده از ســوی چهار وزیر به رئیس جمهور پاسخ داد. 
محمدباقر نوبخت با رد این موضوع که انتشار چنین 
نامه ای نشــان از عدم توجه رئیس جمهور به مسائل 
اقتصادی دارد، تاکید کرد که این نامه معطوف به بازار 

بورس است و نه کل بازار اقتصاد.

برجام افتخاری ملی است
ســخنگوی دولت در ابتدای این نشســت از ســوی 
دولــت از نمایندگان مجلــس به دلیــل رای اعتماد 
مجدد به وزیر راه و شهرســازی تشــکر کرد و گفت: 
از الان قابل پیش بینی اســت کــه نمایندگان مردم 
در روز یکشــنبه تصمیمی تاریخــی را در مورد برجام 
می گیرند تــا این تحریم هــای ظالمانــه اقتصادی 
رفع شــود. نوبخت گفت کســانی که امروز از وزیر راه 
 ســوال پرســیدند که چرا فلان هواپیمــا نقص فنی 

دارد، 
همان هایی هستند که در برجام می گویند تحریم ها 
ادامه پیدا کند. وی با بیان اینکــه برجام یک افتخار 
ملی اســت، تصریح کرد: حتی اجرای یک روز تاخیر 
در اجرای برجام خسارت زیاد اقتصادی وارد می کند، 
منتهی ما خویشتنداری و مدارا کردیم، چون معتقدیم 
مجلس و فرزندان ملتی همچون ما نگران وضعیت 

اقتصادی هستند.

نامه چهار وزیر صرفا معطوف به بازار 
بورس است

ســخنگوی دولت در بخش دیگری از ســخنانش با 
اشــاره به انتشــار نامه چهار وزیر بــه رئیس جمهور، 
تاکید کــرد که این نامــه معطوف به کلیــت اقتصاد 
ایــران نیســت و صرفا در خصــوص بازار ســرمایه و 
بورس اســت. وی با بیان اینکه سخن رئیس جمهور 
در خصوص تبدیل رشــد منفی ۸/۶ درصد به بالای 
۳ درصد درســت بوده، گفت چهــار وزیر امضاکننده 
نیز به این موضوع اذعان داشته اند که نشان دهنده 
خروج ازرکود اســت. نوبخت با اشــاره بــه برگزاری 
دو جلســه در هفته هر کدام حداقل بــه مدت چهار 
ســاعت با حضور رئیس جمهور و تیم اقتصادی، به 
مردم اطمینان داد که رئیس جمهور به قولش وفادار 
 خواهد بود، ولی نباید انتظار داشت یک شبه اوضاع

 درست شود.

بعد از انتشار نامه، جا خوردیم
نوبخــت در عین حــال با بیــان اینکــه اطلاعی از 
چنین نامــه ای نداشــتم گفت: بعــد از انتشــار آن 
جــا خوردیم، ولــی مطمئن باشــید که بیــن تمامی 
اعضــای کابینــه صمیمیــت و مودت حاکم اســت 
و همه بــرای رســیدن به هــدف مشــترک اصلاح 
نظــام اقتصادی کشــور بهبــود شــرایط اجتماعی 
و رفــاه مردم تــلاش می کننــد. وی تاکیــد کرد که 
 تردید نــدارد اقدام این چهار وزیر از ســر خیرخواهی 

بوده است، 
هرچند بهتر بود این نامه در جلســات هیأت دولت یا 
تیم اقتصادی مطرح می شــد چون اکنون این نامه 
فرصت طلبــی برای تخطئــه رئیس جمهور را فراهم 
کرده اســت. نوبخت تصریح کرد ایــن ارائه گزارش 
طبیعی اســت ولی غیرطبیعی این اســت که چنین 
نامه اداری به رســانه ها داده شد. به گفته سخنگوی 
دولت اگــر در این خصوص با او مشــورت می کردند 
 حداقــل توصیه می کــرد که مهــر محرمانــه به آن 

بزنند.

ندای ایرانیان نوشت:» لزوم عضویت تشکل های اصلاح طلب در شورا«
در شورای هماهنگی جبهه اصلاح طلبان بحثی مطرح بود که عضویت احزاب جدید تا زمان انتخابات به صورت عضو ناظر و در حقیقت 

بدون حق رای باشد؛ اما عضویت در کمیته انتخابات شورای هماهنگی که همراه با حق رای است، مانعی ندارد..

 برنانیوز نوشت:» توهین به دولت به بهانه استیضاح وزیر راه وشهرسازی«
کوچک  زاده به بهانه استیضاح آخوندی چنان عصبانی  شد که در برخی موارد نتوانست سخنانی از سر منطق بزند به همین دلیل هم با 

اعتراض و گاه لبخندهای نمایندگان مجلس و اعضای دولت حاضر در جلسه استیضاح مواجه شد.

 انتخاب نوشت:» بازخوانی مذاکرات پنهان احمدی نژاد با آمریکا«
محمود احمدی نژاد از همان سال نخست مسئولیتش با پیش گیری سیاستی دوگانه همزمان با تحریک و تهاجم لفظی به آمریکایی ها در 
مجامع عمومی در لفافه پیشنهاد آشتی به آن ها را می داد. احمدی نژاد برای نخستین بار در ۱9اردیبهشت ۱۳۸5به جورج بوش یک نامه 

بلند نوشت.

 دولت بهار نوشت:» توصیه های احمدی نژاد به پرسپولیس«
احمدی نژاد در مراسم ختم هادی نوروزی گفت:» من بازی هایش را می دیدم. امیدوارم پرسپولیسی ها جای او را پر کنند وی را فراموش نکنند. 

ان شاالله پرسپولیس به جایگاه اصلی خود برسد. امیدوارم تمامی ورزشکاران اخلاق پهلوانی هادی نوروزی را سرلوحه کار خود قرار دهند.«

عکس روزسایت نگار

محمود احمدی نژاد 
پس از حضور در 
مراسم ترحیم هادی 
نوروزی در خصوص 
درگذشت این بازیکن 
اظهار داشت: جوان 
پاک و خوبی را از دست 
دادیم، هادی نوروزی از 
فوتبالیست های خوب 
کشور ما بود. 

خبرنامه
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رصدخانه

ایستگاه بعد: بغداد 
افزایش احتمال آغاز عملیات نظامی مسکو در عراق

اخبار و گزارش ها درباره عملیات نیروهای نظامی روسیه در سوریه، همچنان 
مهم ترین بحث مطبوعات و رســانه های بین المللی را تشــکیل می دهد. 
از موضع گیری گروه ها و دولت های مختلــف در داخل و خارج از منطقه تا 
جزئیات نحوه اقدامات روس ها و چشــم انداز آینــده این عملیات، همگی 
مواردی اســت که در این چارچوب مورد بحث و بررسی قرار می گیرد. در این 
میــان، یکی از مهم ترین موضوعاتی که طی چنــد روز اخیر مورد توجه قرار 
گرفته، احتمال گسترش یافتن این عملیات از سوریه به عراق و فعال شدن 
روسیه برای هدف قرار دادن مواضع گروه تروریستی داعش در هر دو کشور 
است. هرچند مسکو، ورود به عراق را به درخواست رسمی دولت بغداد منوط 
کرده و تاکنون چنین درخواستی مطرح نشده، اما مجموعه شواهد و قراین از 
نزدیک تر شدن وقوع چنین احتمالی حکایت دارد. امروز، از یک سو، برخی 
مطبوعات عربی مطالبی را در این زمینه منتشــر کرده اند و از ســوی دیگر، 
برخی شواهد میدانی از امکان پذیر بودن چنین امری حکایت دارد. از جنبه 
نخست، باید اشاره کرد که روزنامه عربی »عُکاظ« امروز با انتشار مطلبی به 
نقل از »منابع موثق« مدعی شد بغداد و مسکو توافق کرده اند روسیه به مواضع 
داعش در داخل خاک عراق حمله کند و این توافق دوجانبه، مکمل ائتلاف 
چهارجانبه روسیه، ایران، عراق و سوریه است. این منابع به عکاظ گفته اند که 
هیئت نظامی بلندپایه عراقی که اخیرا به طور محرمانه به روسیه سفر کرده، 
به این توافق دست یافته است. پیش ازسفر این هیئت به روسیه، تماس هایی 
بین مقامات بلندپایه بغداد و مسکو صورت گرفت. این تماس ها بعد از آن بود 
که حیدر العبادی، نخست وزیر عراق، از مسکو خواست هواپیماهای روسی 
مواضع داعش را در الانبار و موصل، هدف قرار دهند. این منابع می افزایند  
طی روزهای آینده، توافق صورت گرفته بین عراق و روسیه علنی خواهد شد. 
براساس این توافق، فقط حملات هوایی به مواضع داعش صورت نمی گیرد؛ 
بلکه در صــورت لزوم، اقدام نظامــی زمینی نیز صــورت خواهد گرفت. به 
گفته این منابع، دولت های روســیه و عراق توافق کرده اند علاوه بر ائتلاف 
چهارجانبه موجود، یک ائتلاف دوجانبه نیز بین بغداد و مسکو تشکیل شود 
که هدف آن، کمک تسلیحاتی به عراق و دادن اطلاعات به این کشور درباره 

تروریست ها و ورود آن ها به عراق اســت. از جنبه دوم و در بعد عملی، امروز 
خبری درباره همکاری های آمریکا و عراق در مبارزه با داعش منتشر شد که به 
نوعی تأییدکننده تغییر رویکرد دولت بغداد نسبت به نحوه مبارزه با تروریست ها 
و ناخرســندی واشنگتن از این امر بود. به نوشــته روزنامه »الحیات«، منابع 
محلی در اســتان الانبار می گویند آمریکا همکاری اطلاعاتی با نیروهای 
امنیتی عراق را متوقف کرده و عملیات آماده کردن جنگجویان این استان 
برای نبرد با داعش را در پی تشکیل ائتلاف چهارجانبه عراق، سوریه، ایران و 
روسیه به حال تعلیق درآورده است. این منابع افزودند گروه تروریستی داعش 
از این تحولات بهره گیری کرده و دست به حملات پراکنده و اعدام ده ها تن 
از نیروهای عشایری زده است. منابع مذکور همچنین خاطرنشان کردند که 

مقامات آمریکایی به دولت فدرال عراق و شــورای الانبار به صراحت اعلام 
کرده اند که از انتقال اطلاعات به روسیه، ایران و سوریه نگران هستند. به نظر 
می رسد هدف واشنگتن از این اقدام ابراز نارضایتی از ائتلاف چهارگانه جدید و 
گسترده تر شدن دامنه اقدامات این ائتلاف در پی توافقات مسکو و بغداد باشد. 
گفتنی است بحث ها درباره احتمال گسترده تر شدن دامنه عملیات روس ها 
و توسعه آن به عراق، پس از آن به طور جدی مطرح شد که ابتدا وزیر خارجه 
روسیه از محتمل بودن چنین امری سخن گفت و سپس، نخست وزیر عراق 
به طور ضمنی از آن استقبال کرد. ســرگئی لاوروف سه روز پیش در جریان 
حضورش در اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک، در پاسخ به 
پرسش خبرنگار »نیویورک تایمز« مبنی بر اینکه آیا روسیه قصد دارد حملات 

هوایی را به عراق نیز تعمیم دهد، گفت: »خیر؛ قصد تعمیم این حملات به 
عراق را نداریم. چنانکه می دانید، ما افراد مودبی هســتیم و بدون دعوت به 
جایی نمی رویم و دولت عراق تاکنون از ما دعوت نکرده است«. درست یک 
روز بعد از این اظهارنظر، حیدر العبادی، نخســت وزیر عراق، در مصاحبه با 
شبکه تلویزیونی »فرانس۲۴« اعلام کرد آماده است به روسیه اجازه دهد تا 
حملات هوایی علیه تروریست های داعش را در عراق نیز انجام دهد. عبادی 
گفت: »نه اکنون. این یک احتمال است. اگر این پیشنهاد را دریافت کنیم آن 
را بررسی خواهیم کرد«. وی افزود: »به نفع ماست که به تبادل اطلاعات با 
روسیه بپردازیم. روسیه اطلاعات زیادی دارد. هر چقدر اطلاعات بیشتری 
جمع کنیم می توانیم بیشتر از مردم عراق محافظت کنیم«. نخست وزیر عراق 
همچنین ضمن انتقاد از رویکرد آمریکا در مقابله با تروریســت های داعش 
گفت: »ما از ائتلاف بین المللی و آمریکایی ها انتظار داشتیم که نیروی هوایی 

گسترده ای برای محافظت از نیروهای ما بیاورند«.
به این ترتیب، به نظر می رسد چشــم انداز توسعه اقدامات نظامی روسیه در 
منطقه، این روزها بیش از هر زمان دیگری جدی شــده و احتمال دارد طی 
روزها یا هفته های آتی شــاهد آغاز عملیات جنگنده های روســی در عراق 
باشــیم. اما افزون بر این، باید اشاره کرد که به تازگی، گمانه زنی هایی درباره 
احتمال توسعه عملیات روسیه در خود سوریه و استفاده از نیروی زمینی نیز 
مطرح شده است. در این راستا، یک منبع در وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( 
روز گذشــته به »ســی ان ان« گفت: »آخرین ارزیابی ها از حضور روسیه در 
سوریه نشان می دهد مســکو تجهیزات تســلیحاتی برای حمله زمینی به 
سوریه ارسال کرده تا از این تجهیزات علیه مخالفان در غرب سوریه استفاده 
شود«. این منبع افزود: »این تجهیزات عبارت است از سلاح های توپخانه ای 
متنوع، از جمله چهار سامانه چند منظوره پرتاب موشک مانند سامانه های 
»ام ال آر اس« و »بی ام – سی« که از دقت بالایی در هدف گیری برخوردارند. این 
سلاح ها در منطقه بین حمص و ادلب و مناطق غرب این شهر مشاهده شده 
 و فعلا معلوم نیست که این سلاح ها در مواضع نهایی خود مستقر شده اند یا 

خیر«. 

هزینه میلیونی عربستان برای استخدام شرکت های لابی گر آمریکایی 
شبکه تلویزیونی »راشا تودی« اعلام کرد دولت عربستان سعودی، با استخدام شرکت های لابی کننده  آمریکایی، تلاش دارد بر جنایات خود سرپوش بگذارد و وجهه بین المللی خود را حفظ کند. عربستان سعودی شرکت آمریکایی »ایدِلمن« 
که بزرگ ترین شرکت تبلیغاتی جهان است را برای بهبود وجهه خود به استخدام درآورده و با آن قراردادی هنگفت به امضا رسانده است. دولت عربستان سعودی همچنین خدمات شرکت »پودستا گروپ« که یکی از گروه های بزرگ لابی گر در 
آمریکا است و در راستای حمایت از نامزدی هیلاری کلینتون، نامزد دموکرات، فعال است را نیز خواستار شده است. حاکمان عربستان سعودی در ضمن با شرکت لابی گر »دی اِل اِی پایپر« که مقامات سابق آمریکایی را تحت استخدام خود 
دارد، قرارداد بسته اند. علی الاحمد، مدیر مؤسسه امور خلیج فارس در این زمینه می گوید دولت عربستان سعودی، بزرگ ترین قراردادها را با شرکت های لابی گر در واشنگتن و همچنین در سراسر اروپا به امضا رسانده و از خدمات این گروه های 
لابی گر برای بهبود وجهه خود بهره مند شده است. الاحمد افزود این کاملا روشن است که عملکرد عربستان سعودی در رابطه با حقوق بشر، یکی از بدترین عملکردها در میان تمام کشورهای جهان است. با این حال، به علت اتحاد عربستان 
ســعودی با دولت های غربی و همچنین با نخبگان سیاسی در غرب، به انضمام میلیون ها دلاری که عربستان سعودی به شرکت های تبلیغاتی و لابی گر در آمریکا و اروپا می دهد، دولتمردان عربستان سعودی تاکنون توانسته اند از خود در 
برابر هرگونه واکنش منفی )درغرب( محافظت کنند و به علت نبود هرگونه صدای قدرتمند مخالف یا متفاوت با آنچه به نفع عربستان سعودی در غرب تبلیغ می شود، سعودی ها کماکان در حفاظت از وجهه خود در آمریکا موفق خواهند بود.

 یک قطار صبح روز دوشنبه در منطقه ورمونت در شمال شرقی آمریکا از ریل خارج 
شد و بر اثر آن چند نفر زخمی شدند.

 شیوع تب دانگ  و دختر پاکستانی که مبتلا 
به این بیماری شده در »راولپندی«.

 جنگنده های روسی طی ۱5 سورتی پرواز در روز دوشنبه به بمباران مواضع مخالفان سوریه در خاک این کشور ادامه دادند تا 
ناتو از این مسئله علنی ابراز ناخرسندی نماید!

هجــوم و درگیــری کارکنــان ایرفرانس با 
مدیــران ایرفرانس و پاره کردن لباســهای 

مدیران این شرکت!

سیاست آمریکا در افغانستان با 
بحران مواجه است

تصرف موقت قندوز به دست طالبان، حمله فاجعه بار آمریکایی ها 
به یک بیمارستان پزشــکان بدون مرز در این شهر و سقوط یک 
هواپیمای نظامی، موید آن است که دولت اوباما با وجود پایان رسمی 
عملیات رزمی آمریکا در افغانستان از ده ماه پیش، هنوز به جنگ در 
افغانستان پایان نداده است. هفته گذشته، بسته ای از فجایع جدید 
را برای دولتی به همراه داشت که پایان جنگ در افغانستان را یکی 
از اهداف بزرگ خود قرار داده بود. نیروهای آمریکایی که هم اکنون 
نقش مشورتی و کمک رسانی به ارتش افغانستان را دارند همچنان 

به طور مرتب در وضعیت رزمی به سر می برند.

خاورمیانه به سوی یک رقابت علنی 
پیش می رود

برای روس ها در حملات هوایی که در سوریه انجام می دهند، هدف، 
زدن پایگاه های گروه تروریستی داعش اعلام شده است؛ اما به نظر 
می رسد در کنار داعش، اهداف دیگری هم برای روسیه و بشار اسد 
تعریف شده است. آنچه در سوریه مسلم شده، این است که اکنون 
ما شاهد یک جنگ کلاسیک بین آمریکا و روسیه هستیم. روس ها 
می خواهند در ســوریه و در ژئوپلتیک منطقه عــرض اندام کرده و 
بگویند ما در منطقه حضور داریم و باید در معادلات گنجانده شویم. 
در مقابل، رئیس جمهور آمریکا جز ایراد یک سری سخنرانی ها در 

مذمت اقدامات مسکو در سوریه، کار دیگری انجام نداده است.

چگونه »آیپک« در موضوع ایران 
شکست خورد؟

آیپک قبل از این هم شکست را تجربه کرده بود؛ اما شاید هیچ یک 
به اندازه مسئله ایران حیاتی نبود. نتیجه شکست آیپک این بود 
که آتشی زیر بنیان این نهاد یهودی در آمریکا روشن شد. در واقع، 
 شکست در این موضوع ممکن است نتیجه متفاوتی داشته باشد. 
آن هایی که از سال ۲۰۰۸ در اجماع آیپک برای تغییر مسیر دادن 
از تلاش برای اعمال تحریم های سخت تر بر ایران غافلگیر شده 
بودند، اکنون به دنبال عیب یابی این نهاد هستند. آن ها به دنبال 
یک نســخه معتبر برای بازگرداندن ایپک به مســیر واقعی خود 

هستند که متناسب با سیاست خارجی آمریکا باشد.

درخواست معارضین سوری برای 
ائتلاف علیه ایران و روسیه

۳9 گروه مخالف دولت سوریه درخواست تشکیل ائتلافی علیه ایران 
و روســیه را داده اند. این گروه های شورشی ضمن صدور بیانیه ای از 
کشورهای منطقه خواستند ائتلافی در مقابل ائتلاف روسیه و ایران در 
سوریه تشکیل دهند. این گروه ها در بیانیه خود دو کشور ایران و روسیه را 
اشغالگر خاک سوریه توصیف کردند. تشکل های مخالف در این بیانیه 
اظهار داشتند: »هر نیرویی که سوریه را اشغال کند، جزو اهداف قانونی 
مخالفان است. حضور روسیه و ایران در سوریه، راه را برای رسیدن به هر 
گونه راه حل سیاسی می بندد«. آن ها همچنین مدعی شده اند روسیه 

در حملات هوایی خود در سوریه، غیرنظامیان را هدف قرار می دهد.

بین الملل
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کاهش نرخ سود بانکی در کما؟؟؟
تغییر رویکرد جدی در سیاست پولی دولت

در هفته جاری یک بحث به شــکل اساســی مــورد توجه 
کارشناسان و اقتصاددانان قرار گرفته است. بحثی که گویا 
در پی تغییر سیاست های دولت درمورد بازار پول مطرح شده 
است و نشــانی از یک تغییر رویکرد جدی در تیم اقتصادی 
دولــت دارد. کاهش نرخ ســود بانکی این روزهــا تبدیل به 
موردی برای جدال در دولت و میــان وزیر اقتصاد و رئیس 
کل بانک مرکزی شــده است و از سوی دیگر اقتصاد دانان 
و کارشناســان نظرات متفــاوت و بعضا متناقضــی در این 
خصوص ارائه کرده اند. نامه چندی پیش چهار وزیر به روحانی 
که بحران رکود در اقتصاد ایران را هشــدار داده بود، شاید از 
مهم ترین عوامل این تغییر رویکرد در دولت به سمت اتخاذ 

سیاست های انبساطی در بازار پول بوده است.
پیش از این اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور 
در نامه ای به حســن روحانی از انتشار ۶۰هزار میلیارد ریال 
صکوک اجاره با هــدف بازپرداخت بدهی دولت به بانک ها 
خبر داده و نوشــته بود این اقدام می تواند زمینه ساز کاهش 
نرخ سود بانکی شود. در این نامه که به امضای تیم اقتصادی 
دولت از جمله دکتر طیب نیا، دکتر نوبخت، دکتر سیف، دکتر 
نیلی و دکتر نجفی رسیده، آمده اســت: بانک مرکزی این 
اوراق را به  عنوان وثیقه از بانک ها برای اعطای تسهیلات به 
آن ها خواهد پذیرفت که همین کار باعث ایجاد زمینه برای 

کاهش نرخ های سود بانکی خواهد شد.

چرایی ضرورت کاهش نرخ سود بانکی
علی رحمانی استاد دانشگاه و نخستین مدیرعامل شرکت 
بورس اوراق بهــادار تهران در گفت وگو با فرارو گفت: »نرخ 
سود بانکی یکی از ابزارهای سیاست پولی است. نرخ سود 

بانکی در ایران همچون نرخ تورم نسبت به دیگر کشورهای 
دنیا خیلی غیرمتعارف اســت که باید سعی شود این دو نرخ 
را به سمت نرخ های متعارف بین المللی رساند«. وی ادامه 
داد: »زمانی که شــرایط اقتصادی در وضعیت رکود به سر 
می برد دولت باید حتما نرخ ســود بانکی را کاهش دهد که 
یکی از عوامل تعیین کننده برای کاهش نرخ ســود بانکی 

بحث نقدینگی و دسترسی به منابع توسط بانک ها است«.
وی افزود: »آقای دکتر ســیف به درســتی اعلام کردند که 
باید شرایط برای کاهش نرخ سود بانکی فراهم شود. بانک 
مرکزی در همین راستا اقدامات خوبی انجام داده و سعی دارد 
از طریق اعطای خط اعتباری، مشکل نقدینگی بانک ها را 
حل کند؛ چراکه اکنون منابع بانک ها قفل شده است«. این 
کارشناس مسائل اقتصادی اظهار کرد: »عامل دیگر موثر در 
کاهش نرخ سود بانکی عملکرد دولت است که منابع زیادی 
از سیستم بانکی دریافت کرده که اکنون به عنوان مطالبات 
بانک ها مطرح اســت. بنابراین اقدام دولت در کاهش نرخ 
سود بانکی خوب است اما باید الزامات این اقدام فراهم شود 

که یکی از این الزامات تزریق پول به بازار است«.

منتفی شدن جلسه شورای پول و اعتبار برای 
تصمیم گیری

در همین حال محمدرضا پورابراهیمي از منتفي شدن جلسه 
عصر امروز سه شنبه شــوراي پول و اعتبار خبر داد و گفت: 
گفته شده تشکیل این جلسه به دلیل به حدنصاب نرسیدن 
اعضاي شورا منتفي شده است. وي در پاسخ به این پرسش 
که آیا از دبیرخانه شــوراي پول و اعتبار براي کنســل کردن 
جلسه فرداي این شورا با شما تماس گرفته اند یا خیر، افزود: 

منتفي شــدن این جلسه به دفتر اعلام شــده است. یادآور 
مي شود به گفته علي طیب نیا وزیر امور اقتصادي و دارایي 
قرار بود شوراي پول و اعتبار در جلسه یادشده موضوع کاهش 
نرخ ســود بانکي را بررسي کند. این جلسه بعد از انتشار نامه 
چهار وزیر کابینه دولت یازدهم به رئیس جمهور و هشدار به 
رکود اقتصادي قرار بود کاهش نرخ سود بانکي را به صورت 

فوق العاده بررسي کند.

اما و اگرهای کاهش نرخ سود بانکی
اما در این میان آنچه بیش از همه محل مشــاجره و مباحثه 
اســت، فارغ از ضرورت یا عدم ضرورت کاهش نرخ ســود 
بانکی، چگونگی و نحوه اجرایی شــدن آن اســت. بهمنی 
رئیس کل سابق بانك مرکزي معتقد است که تصویب روي 
کاغذ سود بانکي تضمیني براي اجراي آن از سوي بانك هایي 
که با معضل تامین نقدینگي و فعالیت تخریبي موسســات 
غیرمجاز مواجه اند، نــدارد. محمود بهمني درباره احتمال 
کاهش مجدد نرخ سود بانکي اظهار کرد: گرچه سودهاي 
بالاي موجود در سیســتم بانکي به یکي از معضلات فعلي 
اقتصاد تبدیل شــده و مانعــي براي رونق تولید محســوب 
مي شود، اما اینکه نرخ ها روي کاغذ مصوب ولي تضمیني 

براي اجراي آن وجود نداشته باشد، منطقي نیست. 
وي با اشاره به برخي چالش هاي نظام بانکي براي ساماندهي 
سود بانکي، کمبود نقدینگي را مورد توجه قرار داد و گفت: در 
حال حاضر حساب اغلب بانك ها نزد بانك مرکزي قرمز بوده 
و اضافه برداشت بالایي دارند که این به معني کمبود نقدینگي 
آن ها و الزام دریافت خطوط اعتباري از بانك مرکزي است. 
رئیس کل ســابق بانك مرکزي با بیــان اینکه وقتي بانك ها 

منابعي در اختیار ندارند، پایین یا بالا بودن نرخ ســود تاثیري 
در روند تســهیلات دهي آن ها ندارد افزود: در این شرایط به 
نظر مي رسد باید بانك ها افزایش سرمایه داده و در عین حال 
بدهي حدود ۱۰۰هزار میلیارد توماني به شبکه بانکي تسویه 
شده تا منابعي براي تامین نقدینگي از سوي آن ها فراهم شود.

عامل محرک برای کسب و کار
در سوی دیگر مهدی تقوی استاد دانشگاه در این باره اظهار 
کرده است: کاهش نرخ سود بانکی و به  تبع آن کاهش نرخ 
ســود تســهیلات می تواند عامل محرکی برای کسب وکار 
باشد و تولیدکنندگان را به گرفتن تسهیلات و ایجاد اشتغال 
ترغیب کند. این استاد دانشگاه در پاسخ به اینکه آیا با کاهش 
نرخ بهره بانکی احتمال خروج سرمایه ها از بانک ها وجود 
دارد، تاکیــد کرد: مگر در دولت قبلی کــه نرخ تورم بیش از 
۴۰درصد بود و نرخ سود بانکی کمتر از ۲5درصد، سرمایه ها 
از بانک خارج شد؟ به اعتقاد او، بیشتر سپرده گذاران بانک ها 
مردم عادی هســتند که برای حفظ ارزش ســرمایه خود و 
ســرمایه گذاری بدون ریســک، پول های خود را در بانک 
نگه داشته اند و راهی برای کسب درآمد با پول های خود بلد 
نیستند؛ به  همین دلیل می توان گفت که کاهش نرخ سود 

بانکی، نمی تواند موجب خروج سرمایه ها از بانک شود.
با توجه به همه این مسائل هنوز مشخص نیست که تکلیف 
نرخ ســود بانکی در اقتصاد ایران و در ســال جاری چگونه 
خواهد بود و با توجه به منتفی شدن جلسه امروز شورای پول 
و اعتبار در این بــاره، می توان حدس زد که هنوز جمع بندی 
دقیقــی در این خصــوص به ویــژه در میــان اعضای تیم 

اقتصادی دولت صورت نگرفته است.

وزیر صنعت: طیب نیا خواست نامه را امضا کنیم
محمدرضا نعمت زاده در حاشیه بازدید 
از پانزدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت گفت: خوشبختانه هر سال 
شــاهد پیشــرفت های جدیدی در 
بخش صنعت هستیم، با وجود فشار 
تحریم ، صنعتگران بیکار ننشسته اند 
و ماشــین آلات صنعتی اتوماسیون 

نسبت به سال های گذشته وضعیت بهتری دارند. وی 
در پاسخ به ســوالی درباره علت امضای نامه  از سوی ۴ 
وزیر که خود او هم از جمله این وزرا بوده است، به رئیس 
جمهور گفت: این نامه در رابطه با بازار سرمایه و بورس 
بود. رئیس جمهور گزارشــی را از وزیــر اقتصاد و دارایی 
در رابطه با وضعیت بورس خواســته بودند که ما هم به 
عنوان متولی صنعت کشــور که بخشی از شرکت های 
زیر مجموعــه آن در بورس حضور دارند ایــن نامه را به 

درخواســت وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی امضــا کردیم و رئیس جمهور 
هم جلســاتی را در این راســتا برگزار 
کرد. وی در پاسخ به سوال فارس که 
حتی وزیر دفاع نیز این نامه را امضاء 
کرده و مفهوم آن چه می تواند باشد، 
گفت: بسیاری از شــرکت های زیر 
مجموعه وزارت دفاع در بورس هستند و سازمان های 
بازنشستگی نیز همینطور، در کنار آن دولت در سال های 
گذشته بابت رد دیون برخی شرکت ها را واگذار کرده که در 
بورس حضور دارند و اکنون باید فکری برای آن ها کرد. 
در ادامه خبرنگاران از وضعیت انبار شــدن خودروها در 
انبار خودروسازان از نعمت زاده سوال کردند که وی برای 
بازدید از دیگر بخش های نمایشگاه صنعت ترجیح داد 

دیگر به سوالات پاسخ ندهد.

پیش بینی صندوق بین المللی پول از رشد منفی اقتصاد ایران
صندوق بین المللی پول اعلام کرد 
که با وجود اینکه مقامات اقتصادی 
ایران در دو سال گذشته توانسته اند 
روند اقتصادی را تغییــر دهند ولی 
این اقتصــاد هنوز بــا چالش های 
ســاختاری شــدیدی مواجه بوده و 
در شــرایط فعلی ضعیف اســت بر 

این اســاس با توجه به شــرایط موجود رشد اقتصادی 
منفی در پایان سال ۱۳9۴ برای ایران قابل پیش بینی 
اســت. در این گــزارش آمده اقتصــاد ایــران هنوز با 
چالش های ساختاری شــدیدی مواجه است. کاهش 
شدید بهای نفت شتاب رشــد اقتصادی کشور را کند 
کرده اســت. بخش شــرکتی اقتصاد ایران با افزایش 
موجودی انبار قابل توجه و نــرخ پایین بهره برداری از 
ظرفیت کارخانه ای مواجه اســت. نظام بانکی کشور 

با حجم بــالای دارایی های معوق، 
نــرخ ســود )بهــره( واقعی بــالا و 
ناپایدار و نیز عدم توانایی در اعطای 
اعتبار به بخش های واقعی اقتصاد 
روبه رو بــوده و بدهی هــای معوق 
بخش دولتــی طی دو ســال اخیر 
بر این مشــکلات افزوده است. در 
دسامبر ۲۰۱۴ نیز نرخ بیکاری در سطح ۱۰/5درصد 
تثبیت شــد. اقتصــاد ایران در شــرایط حاضر ضعیف 
است. کاهش شدید قیمت جهانی نفت، ترازنامه های 
منقبض شده بخش شرکتی و بانک ها و تعویق و تاخیر 
تصمیمات مصرف کنندگان و ســرمایه گذاران قبل از 
رفــع تحریم های اقتصادی باعــث تضعیف و کاهش 
معنی داری در فعالیت های اقتصادی کشــور از ســه 

ماهه چهارم ۱۳9۳ )۲۰۱۴،۱5( شده است. 

کاهش ۱4درصدی 
صادرات نفت ایران بعد از 

توافق
رویترز مدعی شــد صادرات نفت ایران به اســتثنای 
میعانات، در ماه جــاری میلادی به حدود ۸۳۰هزار 
بشــکه در روز خواهد رســید که ۱۴درصد نســبت به 
آمارهــای تجدیدنظر شــده مــاه ســپتامبر کاهش 
نشان می دهد و پایین ترین رقم از ماه مارس تاکنون 

خواهد بود.
بــه گفته یک منبــع مطلــع از برنامه هــای بارگیری 
کشــتی ها، صــادرات نفت ایــران در مــاه اکتبر در 
مســیر ثبت پایین ترین رقم 7 ماه گذشــته قرار دارد. 
این آمار نشــان می دهد که تهران حتی پس از انعقاد 
توافق هســته ای نتوانسته میزان فروش نفت خود را 

افزایش دهد.
کاهش فــروش نفت ایــران در حالی اســت که این 
کشور برای تشــویق خریداران نفتی تخفیف هایی را 
در قیمت نفت خود پیشنهاد داده است. ایران تلاش 
دارد ســهم از دســت رفته خود از بازار نفــت را که در 
طی ۳ ســال و نیم گذشته در سایه تحریم های غرب 
توسط کشــورهایی نظیر عربســتان تصاحب شده را 

باز پس بگیرد.

بارگیری های ماه های ســپتامبر و اکتبــر که موعد 
تحویل آن ها عمدتا در ماه های اکتبر و نوامبر اســت 
نشان می دهد که خریدهای مشتریان نفتی ایران در 
آســیا از این کشور برای ســومین ماه متوالی کاهش 

یافته است.
چین، بزرگ ترین مشتری نفت ایران میزان خرید خود 
از این کشور را به پایین ترین رقم ها در حدود یک سال 

گذشته رسانده است.
این کاهش برخلاف پیش بینی های قبلی اســت که 
نشان می داد پس از انعقاد توافق هسته ای بین ایران و 
قدرت های جهانی، صادرات نفت این کشور افزایش 

خواهد یافت.
تحریم هــا صادرات نفــت ایران را بــه کمتر از نصف 
کاهــش داده و میلیاردها دلار در مــاه از درآمدهای 
نفتی تهران کاسته اســت. به گفته این منبع مطلع، 
صــادرات نفت ایران به اســتثنای میعانــات، در ماه 
جاری به حدود ۸۳۰هزار بشــکه در روز خواهد رسید 
که ۱۴درصد نسبت به آمارهای تجدیدنظر شده ماه 
سپتامبر کاهش نشان می دهد و پایین ترین رقم از ماه 

مارس تاکنون خواهد بود.
چین قصد دارد در ماه جاری حدود ۳7۰هزار بشــکه 
در روز از ایــران نفت بخرد که حدود ۱۰هزار بشــکه 
کمتر از بارگیری های ماه ســپتامبر است. یک منبع 
دیگر گفت، چین همچنین بین ماه های ســپتامبر 
تا مارس آینده، حدود ۳۳هزار بشکه در روز میعانات 
از ایران وارد خواهــد کرد. این رقــم، کل خرید نفت 
خام و میعانات چین از ایران در ماه جاری را به حدود 
۴۰۰هزار بشــکه در روز خواهد رساند که پایین ترین 
رقم از زمان خرید ۳۴۰هزار بشــکه ای این کشور از 

ایران در ماه اکتبر ۲۰۱۴ به شمار می رود.

رصدخانه

پروانه آب معدنی دماوند لغو شده است
رســول دینارونــد رئیــس 
ســازمان غذا و دارو گفت: 
از ۳۰۰  بیــش  از حــدود 
نمونــه ای که ارزیابی شــد 
۳7 مورد مشــکل داشتند 
که با تصویــب کمیته فنی 
سازمان غذا و داروی وزارت 

بهداشت درمورد ۱۲ کارخانه مقرر شد تولید و 
توزیعشان متوقف شــود و پس از اصلاحاتی 
که انجــام می دهنــد و نیز پس از بازرســی و 
نمونه برداری و تایید نمونه، مجددا بتوانند وارد 
بازار شوند. وی گفت: از ۱۲ شرکتی که دستور 
توقف تولید به آن ها داده شــد، متاسفانه یک 

شرکت )شرکت آب معدنی 
دماوند( با توجه به برداشت 
اشتباهی که داشت توزیع 
را متوقــف نکــرده بود که 
مــا مجبور شــدیم مجددا 
این شــرکت را پلمب کنیم 
و اطلاع رســانی هم انجام 
دهیم. دیناروند با بیان این که از ۱۲ شــرکت 
به جز یک شــرکت که نام برده نشــده و هنوز 
مشکلش برطرف نشــده، ۱۱ شرکت دیگر از 
جمله شرکت آب آشامیدنی دماوند اصلاحات 
لازم را انجــام دادند. البتــه پروانه آب معدنی 

دماوند لغو شده است.

سیاستگذاران اقتصادی پشت پرده در دولت
ابوالقاسم حکیمی پور استاد 
دانشگاه با اشاره به اینکه نامه 
درون گروهــی دولــت نباید 
به شــکلی که نامتعارف بود 
علنی می شــد، افزود: این 
نامه ۲5 روز پیش توسط علی 
طیب نیا وزیر امور اقتصاد و 

دارایی نگارش شــده که علنی شدن آن نشان از 
وخامت اوضاع در شرایط فعلی دارد. وی با بیان 
اینکه ولی الله ســیف رئیس کل بانک مرکزی و 
علی طیب نیا کانال های اقتصادی رئیس جمهور 
نیستند، گفت: افرادی مانند نهاوندیان، فریدون، 
نیلی و نجفی حلقه سیاســت گذاری اقتصادی 

ایران را تشکیل می دهد که 
باید شــخص رئیس جمهور 
در خصوص این تیم بازنگری 
کنــد. حکیمی پــور تصریح 
کرد: در شــرایط فعلی وزیر 
اطلاعــات هــم بایــد وارد 
عمل شده و در کارگروه ویژه 
اقتصادی حضور داشــته باشد، چراکه کشور از 
طریق مسائل اقتصادی آسیب پذیر خواهد بود. 
وی گفت: یکــی از مهم ترین مزیت های ایران 
امنیت و آرامش آن اســت که می تواند به جذب 
سرمایه گذار خارجی کمک کند و از این ظرفیت 

هم باید به نحوی شایسته استفاده شود .

فروشندگان خودرو تغییر شغل داده اند
غلامحســین قاســمیان 
یــه  د تحا ا ئیــس  ر
اتومبیل  نمایشــگاه داران 
دانســتن  بی ســابقه  بــا 
رکود بــازار خرید و فروش 
خودرو، اظهار داشــت: ۶ 
ماه از سال گذشته است و 

نمایشگاه داران با رکود خرید و فروش خودرو 
به مرز تعطیلی رسیده اند. برخی هم تقاضای 
تغییر شغل خود را به اتحادیه ارسال کرده اند. 
وی با بیــان اینکه پرداخت حق بیمه و مالیات 
نمایشگاه داران را با مشکلات متعددی مواجه 
کرده اســت، افــزود: طی یک ماه گذشــته 

شــرکت های خودروســاز 
طرح های مختلفی را برای 
تحریک تقاضا در بازار انجام 
دادند اما هنوز هیچ اتفاقی 
در بازار نیفتاده است. رئیس 
اتحادیه نمایشــگاه داران و 
فروشندگان اتومبیل اضافه 
کرد: نمی دانم چرا مســئولین فکری به حال 
بــازار خــودرو نمی کننــد! رکود بــازار امکان 
پرداخــت مالیات ها را از فروشــندگان گرفته 
است اما ســازمان امور مالیاتی بدون توجه به 
این موضوعات هر ســه ماه مالیات های خود 

را مطالبه می کند. 

اقتصاد
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پنجره

چرا زایمان طبیعی؟
این مادران در مراقبت از نوزاد مسلط  تر هستند

زایمــان طبیعی یا جراحی و ســزارین؟ شــاید بــرای برخی جراجــی یک امر 
اجتناب ناپذیر باشــد ولی بــرای اغلب مادران این گونه نیســت. این در حالی 
اســت که آمارها حکایت از آن دارد که مادران بســیاری در کشورمان ترجیح 
می دهند به جای وضع حمل طبیعی، خود را به تیغ جراحی بسپارند و به جای 
آنکه منتظر بمانند کودکشان زمان تولدش را تعیین کند، دکترشان این زمان 
را تعیین کند. این در حالی است که متخصصان برای زایمان طبیعی امتیازاتی 

برمی شمارند که زایمان غیر طبیعی از آن ها محروم است.
ناهیــد خداکرمــی، رئیــس انجمــن مامایی بــا توصیــه زایمــان طبیعی به 
مــادران، گفت: مادرانی کــه زایمان طبیعــی فیزیولوژیــک می کنند، یعنی 

درد زایمــان خودبه خود شــروع 
می شــود و زایمان توسط مامایی 
انجام می شود که تلاش می کند 
کمترین مداخلــه را انجام دهد، 
مادرانی با اعتماد به نفس بیشتر 
و مسلط تر در شیردهی و مراقبت 
از نــوزاد هســتند و نســبت بــه 
مادرانــی کــه جراحی شــده اند، 
کمتــر دچــار مشــکلات پس از 
زایمان می شوند. بنابراین توصیه 
اکید می شــود که مادران اجازه 
دهند خود نــوزاد زمان تولدش را 

تعیین کند.
خداکرمی با اشاره به مراقبت های 
بعــد از زایمــان بــه »مهرخانه« 
افزود: در کلاس هــای آمادگی 
دوران بارداری ســه جلسه برای 
توانمندسازی مراقبت های پس 
از زایمــان برگــزار می شــود که 
دربــاره شــیردهی، مراقبــت از 
نوزاد، بازگشت به وضعیت قبلی 
مــادر و آموختــن مهارت هــای 

مادری است. در پروتکل های وزارت بهداشت هم مراقبت های بارداری دیده 
شــده اســت؛ زیرا تا ۴۰ روز بعد از زایمان همچنان مادر را به عنوان کسی که 
نیــاز به مراقبت های ویژه دارد، در نظر می گیریــم. علاوه بر آن درصورتی که 
مــادر بخواهد، می تواند از ویزیــت در منزل برخوردار شــود؛ یعنی مامایی که 
تحت نظرش بوده، به ویزیت در منزل می آید و آموزش شــیردهی و مراقبت از 

نوزاد بر بالین مادر ارائه داده می شود.
او ادامه داد: توصیه ای که ما و وزارت بهداشت داریم این است که مادر قبل از 
اقدام به بارداری، در طول بارداری و پس از زایمان، خدمات مستمر را از ماما 
دریاف کند تا بتواند منطبق با فیزیولوژی بدن خود و پیشــنهادات کتب مرجع 
و علمی، مراقبت درست را دریافت کند؛ زیرا یکی از مسائل مهم برای کودک 

این اســت که مادری با اعتماد به نفس، بتواند از او مراقبت کند.
خداکرمــی با بیــان اینکه معمولا مادرانــی که زایمان طبیعــی دارند، پس از 
زایمان با مشــکلات کمتری روبه رو هســتند، گفت: افسردگی و اندوه پس از 
زایمان، عفونت پس از زایمان و خونریزی، از مشــکلات مادران است که در 
مادران سزارینی بیشتر دیده می شــود. از دیگر مشکلات حیاتی، مشکلات 
شیردهی اســت. مادری که به انتخاب خود سزارین می شود، به دلیل ای که 

هنوز هورمون هایی مانند لاکتوژن، گلیکوژن و پرولاکتین در بدنش به اندازه 
کافی تولید نشــده تا شیر ترشــح شــود، با به دنیا آمدن نوزاد قادر به شیردادن 
نیست و معمولا این گروه مادرانی هســتند که دائم احساس گناه می کنند که 

چرا شیر ندارند یا نمی توانند به فرزندشان شیر بدهند.
او افــزود: در مقابل این وضعیــت، مادرانی که زایمان طبیعــی فیزیولوژیک 
می کنند؛ یعنی درد زایمان خودبه خود شــروع می شود و زایمان توسط مامایی 
انجام می شــود که تلاش می کند کمترین مداخله را انجــام دهد، مادرانی با 
اعتماد به نفس بیشــتر و مســلط تر در شــیردهی و مراقبت از نوزاد هستند و 
نســبت به مادرانی که جراحی شده اند، کمتر دچار مشــکلات پس از زایمان 

می شــوند. بنابراین توصیه اکید می شــود که مادران اجــازه دهند خود نوزاد 
زمان تولدش را تعیین کند.

زایمان ممکن اســت تا هشت ساعت هم طول بکشد؛ خسته 
نشوید

رئیــس انجمن مامایی با بیان اینکه زمانی کــه بچه ای خودش زمان تولدش 
را مشــخص می کند، مادر باید احساس درد زایمان داشته باشد یا کیسه آبش 
پاره شــود، ادامه داد: این علامت رسیدگی بچه اســت. همچنین وقتی درد 
شــروع می شــود، مادران باید اجازه دهند روند زایمان با حوصله طی شــود؛ 
زیرا روند زایمان ممکن است تا هشــت ساعت هم طول بکشد و مادران نباید 
خسته شوند، عجله کنند یا نگران شوند؛ چراکه در پروسه تولد، نوزاد خودش 
را آرام آرام بــرای زندگی خــارج از رحم آماده می کند. آفرینــش خداوند مقدر 
کرده که بچه از کانال زایمان عبور کند و جالب است که علم هم این موضوع 

را تأیید کرده است.
خداکرمــی با تأکید بر ای که غیرعلمی اســت که خودمان زمــان تولد بچه را 
تعیین کنیم، اظهار داشــت: اگر بچه خودبه خود به دنیا بیاید، مادر دوره پس 

از زایمان بسیار خوبی با کمترین عارضه خواهد داشت و در تغذیه نوزاد با شیر 
مادر موفقیت بهتری حاصل می شود.

عضو هیئت علمی دانشــگاه شــهید بهشتی درباره اســتقبال از کلاس های 
آمادگی دوران بارداری و نتیجه آن ها تصریح کرد: خوشبختانه زنان فرهیخته 
و تحصیل کرده تمایل زیادی برای شرکت در کلاس ها و زایمان طبیعی دارند و 
اغلب آن ها بعد از زایمان، آن را شیرین و آسان می خوانند؛ زیرا در این کلاس ها 
مهارت پیدا کرده اند تا بر ترسشان فائق آیند، راحت با درد کنار بیایند، خودشان 
در روند زایمان فعال باشــند و انتخــاب کنند که چگونه فرزندشــان را به دنیا 
بیاورند. گاهی به این مادران پیشــنهاد تجویز زایمان بــدون درد را می دهیم 
که نمی پذیرند و معتقدند حالشــان 
خوب اســت تا زایمــان می کنند و 
باورشــان نمی شــود به این راحتی 

زایمان کرده اند.
او اظهار کرد: مادرانی که زایمان 
طبیعــی کرده اند، بعــد از زایمان 
ماننــد یــک فــرد ســالم و عادی 
هســتند و زمانــی کــه وارد بخش 
می شــوند و مــادران ســزارینی را 
می بینند که تازه به هوش آمده اند، 
دردهــای محــل بخیــه دارنــد و 
نمی تواننــد فرزندشــان را آغوش 
بگیرنــد، خوشــحال می شــوند. 
بــه همین دلیــل از تمــام مادران 
می خواهــم که به پدیــده آفرینش 
احتــرام بگذارنــد و اجــازه دهند 
فرزندانشــان از همــان راهــی که 
خداونــد مقدر کــرده و علــم تأیید 

کرده است، به دنیا بیاید.
گســترش  درمــورد  خداکرمــی 
بــرای  آموزشــی  کلاس هــای 
کــرد:  بیــان  بــاردار  مــادران 
خوشــبختانه وزارت بهداشــت بودجه خوبــی را برای این منظــور در نظر 
گرفتــه اســت. در حال حاضر اغلــب مراکز بهداشــتی و بیمارســتانی این 
کلاس ها را به صورت رایــگان در اختیار مادرانی که نمی توانند یا دوســت 
ندارند خدمات خصوصــی را بخرند، قرار داده اســت. همچنین ماماها در 
مراکز مشــاوره و خدمات مامایی خود این خدمات را با قیمت های مناسب 
و بــا تعرفه دولتی بــرای مادرانی که مایــل به مراجعه بــه بخش خصوصی 
هســتند، ارائه می دهند. حتــی انجمن مامایــی و مراکز مشــاوره مامایی 
اعلام آمادگی کرده اند کــه کلاس های بیمارســتان های خصوصی را در 
گر مادری به بیمارســتانی مراجعــه می کند که  مراکزشــان برگزار کنند و ا
کلاس ها برگزار نمی شود، می تواند از طریق آن ها به مراکز مامایی مراجعه 

و خدمات مناسبی دریافت کند.
او ادامه داد: این خدمات در کل کشور انجام می شود. تمام تلاشمان این است 
که مادری در دورترین نقطه کشور و و مادری در مرکز شهر تهران بتوانند به این 
خدمات دسترسی داشته باشند. وزارت بهداشت هم باید برای دسترسی همه 
مادران به خدمات یکسان مامایی، تمام تلاش خود را بکند؛ نه اینکه یک نفر 

از بهورز و یک نفر از ماما و یکی از متخصص خدمات بگیرد.

بایدها و نبایدهای رانندگی در مبتلایان به صرع
ایسنا- دکتر داریوش نسبی تهرانی، متخصص مغز و اعصاب گفت: مبتلایان به صرع می توانند 
با رعایت نکاتی رانندگی بی خطری را تجربه کنند. تشنج های کنترل نشده و رانندگی با هم جور 
نمی شوند. اگر تشنج های شما هنوز به خوبی کنترل نشده، یا باید از اتوبوس استفاده کنید یا از 

یک دوست بخواهید تا شما را به ماشین سواری ببرد.
اگر هنگام رانندگی حس کردید یک حمله تشــنجی می خواهد آغاز شــود، به کنار جاده بروید 
و متوقف شــوید. اگر داروهایتان را تمام کرده بودید از شــخصی بخواهید تا شما را به داروخانه 
برســاند. در صورتی که تشــنج داشــتید، از فردی بخواهید تا ماشین شما را تا مطب دکتر براند. 
اگر داروهایتان تغییر کرده یا قطع شــده تا زمانی که خود و پزشــکتان از تاثیر آن مطلع نشدید، 
رانندگی نکنید. هرگز بعد از نوشیدن نوشابه های الکلی رانندگی نکنید. الکل احتمال تشنج را 

افزایش می دهد. داروهای ضد صرع نیز اثر الکل بر بدن را تقویت می کنند.

عروسک های پارچه ای عامل انتقال بیماري ها
شفاآنلاین- عروسک هاي پارچه اي را مي توان همه جا به همراه داشت، در پارک، رختخواب 
و... . اگــر چه عروســک ها مهربان بــه نظر مي آیند اما مي توانند ســلامت کودک را به خطر 
بیندازند. متخصصان بهداشــت شست وشوي منظم این عروسک ها را براي کاهش احتمال 
بیماري هــا توصیــه مي کنند. اگــر کودکي دچار آنفلوآنزا شــود، ۸ نفر از اعضــاي خانواده را 

مبتلا مي کند.
عروسک ها را در هواي طبیعي خشک کنید. زیرا خشک کردن آن در دستگاه لباسشویي مي تواند 
به شکل، قسمت هایي مانند چشم و موي عروسک آسیب برساند. براي پیش گیري از آلودگي، 
عروســک ها را جدا از لباس هاي معمولي بشویید. این کار علاوه بر پیش گیري از خراب شدن 
رنگ، مانع از انتقال باکتري از لباس هاي دیگر به این اســباب بازي ها مي شــود. به طور مرتب 

عروسک را بشویید تا هر نوع کثیفي آن از بین برود.

عوامل برزو نزدیک بینی
فارس- مسعود خرمی نژاد، رئیس بخش اپتومتری بیمارستان فارابی گفت: درصد بالای شیوع 
نزدیک بینی و عیوب انکســاری در چشم افراد زمانی نگران کننده تر می شود که با تغییر سبک 
زندگی، استفاده از کامپیوترها، تلفن های همراه و تبلت ها در بین افراد جامعه بیشتر شده است. 
کودک در دیدن تخته کلاس درس و تلویزیون مشــکل دارد درحالی که در اســتفاده از تبلت ها 
و خواندن کتاب های درســی مشــکل خاصی ندارد؛ این موارد از نشانه های شیوع نزدیک بینی 

است و در صورت پیشگیری نکردن تا سن بلوغ، نزدیک بینی کودک افزایش خواهد یافت.
وی بیــان کــرد: مطالعه در نور کــم، کار بیش ازحد در فاصله نزدیک و قرار نداشــتن در مکان 
طبیعی هنگام مطالعه و مواردی که باعث اســترس و فشــار در سیستم بینایی می شود از علل 
بروز نزدیک بینی اســت. بدون شــک عوامل ژنتیکی در بروز این عارضــه در بینایی افراد تأثیر 
زیادی دارد اما در صورت کنترل کردن شرایط محیطی خطر ابتلا بسیار کاهش پیدا می کند.

آشنایی با خواص اعجاب انگیز بلوبري
شــفا آنلاین- بلوبري در کاهش 
کلســترول و ارتقا سطح گلوکز خون 
موثر است. آنتي اکسیدان موجود در 
بلوبري روش ذخیره بدن و پردازش 
گلوکــز یــا قنــد را تغییــر مي دهد. 
بنابرایــن خطــر ابتــلا بــه دیابت و 
بیمــاري قلبي را کاهــش مي دهد. 

آنتي اکســیدان هاي موجود در این میوه باعث نرمي 
پوســت مي شــود. این میوه مثــل کران بــري حاوي 
ترکیباتي است که مانع از چسبیدن باکتري ها به دیواره 
مثانه مي شــود. بنابر این امکان عفونت مثانه کاهش 

مي یابد.
انتوســیانین هاي بلوبــري کــه به 
آن رنــگ مات آبــي مي دهــد، به 
رادیکال هاي آزاد )عامل سرطان( 
حمله کرده و مانع از رشد سلول هاي 
سرطاني مي شود. خوردن تنها نیم 
فنجان از این میوه در روز این نقش 
را به خوبي برآورده مي کند. این میوه مانع از مشکلات 
مغزي نظیر از دســت دادن حافظه مي شــود و این به 
خاطر آنتي اکســیدان ها و فلاونوئیدهــاي موجود در 

این میوه است.

ضررهای تنقلات بی ارزش برای کودکان
تسنیم- مریم الســادات پاک نژاد، 
دستیار تخصصی طب سنتی گفت: 
نقش تغذیه در رشــد جســمی، ذهنی 
و عملکــرد تحصیلی کودکان بســیار 
اهمیت دارد. طبق بررسی های انجام 
شده سهم قابل توجهی از انرژی روزانه 
کودکان از میان وعده ها تأمین می شود 

که مفید و مغذی بــودن این مواد غذایی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت. وی افزود: تمایل روزافــزون کودکان به 
مصرف تنقلات ناسالم که بیشتر ناشــی از جذابیت های 
ظاهری و تبلیغات گسترده تجاری است، در دسترس بودن 

این تنقــلات و در مقابــل محدودیت 
دسترسی به تنقلات سالم و عدم آشنایی 
والدین با تهیه میان وعده های مفید خود 
از عللی است که موجب مصرف تنقلات 
بی ارزش بین کودکان شده است. باید 
دانست که طبع کودکان گرم و تر است 
و تمام تنقلات صنعتی مانند چیپس و 
پفک دارای طبع سرد و خشک است که این سردی و خشکی 
مانع رشد کودکان می شود. اگر کودکان از مواد غذایی گرم 
و تر مانند بادام، انجیر، مویز و ... اســتفاده کنند، رشدشان 

بهتر خواهد شد و توان یادگیری آنان افزایش پیدا می کند.
هفت بوگیر خوردني

یکــي از بهترین راه هاي رفع بــوي بدن، مصرف 
فــراوان آب ســالم و خنک اســت. متخصصان 
ســلامت، مصرف آب فراوان را براي دفع سموم 
بد بوي بدن از درون کبــد، کولون و کلیه، توصیه 
مي کنند. افزودن کمي آب لیمو به یک لیوان آب 
و مصرف آن اول صبح براي سم زدایي از دستگاه 

گوارش مفید است.
پروبیوتیک: ماســت و کفیــر منابــع پروبیوتیک 
اســت؛ از طرفي مواد غذایي تخمیر شــده مانند 
ســرکه ســیب، مانع از فعالیت باکتري هاي مضر 
مي شــود. کلروفیــل: کلروفیــل را خنثي کننــده 
طبیعي بوي بد بدن مي دانند. ســبزي هایي مانند 
گشنیز، جعفري، برگ هاي سبز دیگر و چاي سبز 
خاصیت ســم زدایي دارد. بنابرایــن مصرف مواد 
غذایي غني از کلروفیل، درمان طبیعي براي رفع 

بوي بدن و دهان است.
ســیر: به نقل از  Readers digest اگر چه سیر 
بوي قــوي دارد اما از بــدن در برابر ویروس هاي 
متعــدد و بیماري هاي باکتریایي کــه باعث بوي 
نامطبوع مي شود، محافظت مي کند. مصرف سیر 
خطر بروز برخي از سرطان هاي سیستم گوارشي 
را کاهش مي دهد. آلیســین نوعي فیتو کمیکال 
اســت که داراي خاصیت قوي آنتي اکسیداني و 

ضد باکتریایي است.
بپرهیزیــد:  شــده  تصفیــه  قنــد  خــوردن  از 
متخصصان، بوي بد بدن )بوي دهان و عرق( را 
با میزان پایین باکتري هاي مفید ارتباط مي دهند. 
نتایج سال ها تحقیق نشــان مي دهد افرادي که 
برنامه غذایي سرشــار از قند تصفیه شــده دارند و 
به طــور مکرر از آنتي بیوتیک اســتفاده مي کنند، 
از بــوي نامطبــوع بــدن رنــج مي برنــد. مصرف 
آنتي بیوتیــک و قنــد تصفیه شــده باعث کاهش 
باکتري هاي سالم روده مي  شود و قارچ ها زمینه 

رشد پیدا مي کنند. 
روي: از روي به عنــوان ماده اصلي در تهیه لوازم 
بهداشــتي از جمله خمیــر دنــدان و دئودورانت 
استفاده مي شــود. این ماده نقش اصلي در روند 
ســم زدایي و تنظیــم آن دارد. روي، خاصیــت 
آنتي اکســیداني دارد از این رو از سلول هاي بدن 
در مقابل آســیب رادیکال آزاد محافظت مي کند. 
خوردن غذاهــاي غني از روي ماننــد مغز میوه، 
تخمه کدو و غذاي دریایي باعث خوشــبو شــدن 

بدن مي شود.
منگنــز: این مــاده طبیعي که معمــولا در برنامه 
غذایي چندان به آن اهمیت داده نمي شود، نقش 
مهمي در عملکــرد مختلف بــدن از جمله حفظ 
حافظه، کنتــرل و رفع بوي نامطبــوع بدن دارد. 
مــواد غذایي سرشــار از منگنز شــامل برگ هاي 
ســبز پررنگ، ماهــي، لوبیــا، آواکادو، موز، مغز 
میوه، غلات ســبوس دار و شــکلات تلخ است. 
در ســال ۱9۲۸ یک پروفســور جراح فرانســوي 
دریافت که بــوي نامطبوع بدن )عرق یا دهان( با 
مصرف مکمل هاي ایــن ماده از بین مي رود. این 
ماده مانند یک دئودورانــت طبیعي عمل مي کند 
و فلورطبیعي روده را افزایــش مي دهد در نتیجه 

بوي بدن و دهان از بین مي رود.

سلامت
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تراکتورســازی تبریز پانزدهمیــن دوره لیگ برتر را متفاوت آغــاز کرد، این تیم 
تبریزی در حالی پا به میدان رقابت های لیگ برتر گذاشت که برخلاف سال های 
گذشــته، ترکیب و اسکلت اصلی اش را بازیکنان سربازی تشکیل می دادند که 
شاید به نوعی با اجبار در این تیم حضور داشتند. یازده دوازده بازیکنی که کارت 
معافیت سربازی اغلب آن ها باطل شده بود و مجبور بودند برای ادامه حیات در 

فوتبال، تن به سربازی در تراکتورسازی بدهند.
شایعات درباره کم کاری بازیکنان سرباز در تراکتورسازی را نمی توان قبول 
کرد ولی از این نمی توان گذشــت که خیلی از این بازیکنان ســرباز با میل و 
گر قرار بود مثل  رغبت در اختیار تراکتورســازی نبوده و نیســتند، چرا کــه ا
خیلــی از بازیکنان و مردم عادی به ســربازی بروند و بــه وظیفه اجتماعی 
خود عمل کنند، هیچ گاه اقدام به جعل معافیت سربازی نمی کردند. در هر 
صورت این اتفاق رخ داد و تراکتورســازی در روزهای بی پولی باشگاه های 
لیگ برتر به ظاهر صاحب ســتاره هایی شد که در تیم های قبلی شان بسیار 
خوب درخشیده بودند اما بعداز گذشــت 7 هفته از بازی ها این تیم تبریزی 
نتایــج قابل قبولی نگرفت تا خود به خود انتقال بازیکنان ســرباز به این تیم 
به نوعی به »دوستی خاله خرسه« تعبیر شود. هر چند هیچ یک از سربازان 
تراکتورســازی این موضوع را قبول نداشــتند اما به هر حال نتایج تیم چیز 
دیگری را می گفــت و حداقل انتظار این بود که در ادامــه بازی های لیگ 
برتر این ناکامی ها جبران شــود اما قبل از اینکه مسئولان و هواداران این 
تیم بتوانند روی جبــران ناکامی ها تمرکز کنند، اتفاقات دیگری رخ داد که 
حالا به چالشی جدی برای تراکتورسازی تبدیل شده و در روزهای بی پولی 
این تیم که حتی نتوانســته پول اندک شــمار بازیکنان خود را هم پرداخت 
کند، بســیار خودنمایی می کند، هر چند که مدیرعامل تراکتورســازی این 
را قبول ندارد و معتقد اســت که خیلــی زود بحث جدایی بازیکنان ســرباز 
از تراکتورســازی را حل خواهد کرد اما دامنه این موضوع کمی گســترده تر 
شــده و به نظر می رســد مدیرعامل تراکتورســازی که با توپ پر در این تیم 
حاضر شــده بود، حالا برای حل این موضوع فقط می تواند امیدوار باشــد 
که باشــگاه های بازیکنان با آن ها کنار بیایند. متاســفانه و برخلاف برخی 
تعابیــر، ســربازها نه تنهــا بــاری از روی دوش تراکتــور برنداشــتند بلکه 

حاشــیه های این تیم را هم بیشتر کردند... .

وقتی مدیرعامل هم با اطمینان صحبت نمی کند
در روزهای گذشــته اخباری درباره حل شــدن مشکل اتمام ســربازی سعید 
آقایی و ســامان نریمان جهان به گوش می رسید. عباسی در این باره و در مورد 
شــایعات جدا شــدن بازیکنان می گوید: »ما نگرانی بابت این مسئله نداریم. 
بختیار رحمانی را تا پایــان فصل در اختیار داریم. نگران نریمان جهان و آقایی 
بودیم که در تهران جلســه خوبی با مالک باشــگاه گســترش فولاد داشتیم و 

موضوع حل شد.«
هر چند طبق گفته عباســی مشکل آقایی و ســامان نریمان جهان حل شده 
است اما در واقع باید منتظر ماند و دید در پایان نیم فصل، شرایط تیم ها چطور 
خواهد شد و آیا واقعا شــرایط گسترش فولاد تبریز طوری خواهد بود که بتواند 
از بازیکنان موثری مثــل آقایی و نریمان جهان چشمپوشــی کرده و رضایت 
آن هــا را برای ادامه بازی در تراکتورســازی صادر کند یا نه. اما مشــکل فقط 
این دو بازیکن نیســتند، چرا که علی حمودی و احمد عبدالله زاده هم در نیم 

فصل با تمام شــدن سربازی شــان می توانند از تراکتورســازی جدا شوند و به 
تیم هایشان بروند.

مدیرعامل تراکتورســازی در این باره با اطمینان حرف نمی زند: »فرید کریمی 
با باشگاه صبا قرارداد دارد و سعی خواهیم کرد رضایتنامه اش را دریافت کنیم. 
درباره حمودی و عبدالله زاده هم سعی می کنیم مشکل را حل کنیم.« در این 
باره باید به چند نکته اشــاره کرد و احتمالا بر همین اساس عباسی با اطمینان 
از ادامه همکاری با این ســربازان حرف نمی زند. صبای قم با حضور علی دایی 

هنوز نتایج خوبی کســب نکرده و دایی بدش نمی آید مهره تاثیر گذاری 
مثل کریمی به تیمش اضافه شــود و به این راحتی این بازیکن 

را پس نخواهد داد. ســپاهان با کمبــود بازیکن بخصوص 
در دفاع روبه رو اســت و داشــتن بازیکن ملی پوشی مثل 
علی حمودی به نفع این تیــم خواهد بود و از طرف دیگر 
با شــرایط مالی که ســپاهان دارد، خیلی راحت رضایت 
حمودی را نخواهد داد و بازیکن ســابقش را می خواهد. 

شرایط فولاد هم کاملا مشخص است؛ احمد عبدالله زاده 
با فرصتی که اســکوچیچ به او داد، در لیگ برتر دیده شد 

و حالا با مهیا شــدن شرایط بازگشــتش و البته شرایطی که 
تیمش در قعر جدول دارد، برای برگشت اندکی درنگ نخواهد 

کرد. با ایــن روند هیچ اطمینانی به حضور ایــن 5 بازیکن در نیم 
فصل دوم نیســت و باید دید تراکتورســازی چطور جای این 

بازیکنان را پر خواهد کرد.

احتمال واگذاری 
تراکتورسازی به صنایع 

مس
تراکتورســازی شــرایط مالی 
خوبی ندارد و از طرف دیگر به 
این تیم کمکی هم نمی شود 
و بر همین اساس در یکی دو 
روز گذشته از واگذاری سهام 
این باشــگاه خبرهایی شنیده 
می شــود. ســعید عباســی، 

مدیرعامل تراکتورسازی در این 
باره می گوید: »نامه ای از سوی 
آقای فرهنگی داده شده است. 

ما گفته ایم هر درخواستی که 
صورت می گیرد مکتوب داده 
شود تا مسئولان و مقامات 
آن  خصــوص  در  بــالا 
تصمیمــات لازم را بگیرند 
و در صــورت توافق ما نیز 
انجــام وظیفــه خواهیم 
کرد. تراکتورســازی یک 
برنــد اســت و ایــن برند 

شاید ســهامدار پیدا کند. به نظر من هویت این تیم مال مردم آذربایجان است 
و سهامدار اصلی این تیم باید مردم باشند.« در گذشته نیز بخشی از سهام این 
باشگاه به سازمانی دیگر واگذار شــده بود و حالا صحبت از درخواست صنایع 

مس است.

ششم دی ماه و ترکیب متفاوت تراکتورسازی!
امســال زمســتان تبریز برای تراکتورســازی خیلی زود از راه خواهد رسید و به 
نظر می رسد ســخت تر از سال های گذشــته نیز خواهد بود. 
۲۶ آذر مــاه آخرین بــازی تراکتورســازی در نیم فصل 
اول مقابل اســتقلال اهواز برگزار خواهد شــد و بعد 
از آن به طــور حتم زمزمه های جدایــی بازیکنان 
نیز شــروع می شــود. زمان زیادی تا شروع نیم 
فصــل دوم بــرای تراکتورســازی نخواهد بود. 
ششــم دی ماه، یعنی اولین روزهای زمســتان 
تبریز، نیم فصل دوم هم برای شــاگردان تونی 
اولیویرا شروع خواهد شد؛ جایی که تراکتورسازی 
باید در تهران به مصاف نفت تهران برود. شــاید 
رویارویی تراکتورســازی در نیم فصل دوم مقابل 
نفت تهران متفاوت از نیم فصل اول باشــد، چرا 
که جدایی بازیکنان ســرباز حسابی ترکیب 
تیم تراکتورســازی را عوض 

خواهد کرد.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

 
دیگو مارادونا مهمان ویژه 
مسابقات جام جهانی راگبی در 
انگلستان بود.

تیتر دو

برگزاری مراسم ترحیم 
کاپیتان پر سپولیس با استقبال 

چشمگیر مردم
مراســم ترحیم »هادی نــوروزی« با حضور چشــمگیر 
اهالی فو تبا ل و ورزشــکاران برگزار شــد. مراســم ترحیم 
هادی نــوروزی، با حضور جمع کثیــری از علاقه مندان 
به فو تبا ل، مسئولان ورزشــی، بازیکنان و پیشکسوتان 
عرصه فو تبا ل برگزار شــد. از افراد سرشــناس حاضر در 
این مراسم می توان به علی کریمی، احمدرضا عابدزاده، 
بهرام افشارزاده، کیومرث هاشمی، محمد پنجعلی، ضیاء 
عربشاهی، رضا شاهرودی، هادی شکوری، علی پروین، 
رضا صادق پور، علی نظری جویبــاری، پرویز مظلومی، 
مهدی امیرآبادی، حسن تراب پور، علیرضا منصوریان، 
علی چینــی، مهــدی دادرس، بهتاش فریبــا، محمود 
احمدی نژاد، پندار توفیقــی، محمدرضا مهدوی، آرش 
برهانی، حمید درخشان، فرشاد پیوس، جواد کاظمیان، 
علیرضا رضایی ) سخنگوی فدراسیون کشتی(، محمد 
نوازی، عبدالله ویسی، علی کفاشیان، محمد رویانیان، 
امیر قلعه نویی، حنیف عمران زاده، علیرضا اسدی، خانواده  
مرحوم حجازی، محمد دادگان، ابراهیم شکوری، ادموند 
بزیک، امیرحســین صادقی، حامــد کاویان پور، عباس 
انصاری فرد، سیدمهدی سیدصالحی، سجاد شهباززاده، 
سهراب بختیاری زاده، مجید صالح، سعید نعیم آبادی، 
عادل فردوسی پور، علی فتح الله زاده، سید مهدی رحتمی، 
حبیب کاشانی، مجید جلالی و کلیه بازیکنان تیم های 
پر سپولیس، راه آهن و نفت تهران و... اشاره کرد. نظم این 
مراسم را جمعی از مشتاقان باشگاه پر سپولیس و استقلال 
بر عهده گرفته بودند. هو اد ا ران حاضر در این مراسم با شعار 
»هادی با تعصب – خداحافظ کاپیتان با تعصب – شدیم ۱۰ 
نفره و هادی باید گل بزنه« نسبت به درگذشت آن مرحوم 
واکنش نشان دادند. چیزی حدود ۱۰هزار نفر در طی سه 
ساعت برگزاری مراسم درگذشت »هادی نوروزی« در این 
مراسم حضور یافتند. بنرهای مختلفی از سوی باشگاه های 
مختلف فو تبا ل ایران از جمله باشــگاه های استقلال در 
محل برگزاری مراســم نصب شده بود. همچنین دسته 
گل های مختلفی از افراد همچون از علیرضا منصوریان و 
باشگاه ها در این مراسم دیده می شد. تجمع زیاد حاضران 
در این مراسم باعث اختلال ترافیکی خیابان های مرزداران 
تهران شد و پلیس راهنمایی و رانندگی تلاش زیادی برای 

مدیریت این مراسم انجام داد.

 توافق لیورپول با 
یورگن کلوپ

ســرمربی پیشــین بوروســیا دورتموند که از سال 
۲۰۱۰ گزینه مورد نظر ســران باشــگاه لیورپول 
اســت، بــه زودی هدایت ایــن تیم را به دســت 
می گیــرد. باشــگاه لیورپــول در ابتــدای هفته و 
درست پس از تســاوی یک بر یک این تیم مقابل 
اورتون، برندان راجــرز را از مربیگری در این تیم 
کنار گذاشت. به نظر می رسد توافق های ابتدایی 
ســران لیورپول با کلوپ انجام گرفته و این مربی 
آلمانی با امضای قراردادی ســه ســاله و تا پایان 
هفته جاری به شــکل رســمی به عنوان سرمربی 
جدید لک لک هــا انتخاب می شــود. تلگراف در 
ادامــه این خبــر آورده که طی ۴۸ ســاعت آینده 
کلــوپ برای انجام گفت وگوهــای دقیق تر راهی 
بنــدر لیورپول خواهد شــد. اگر همــه چیز خوب 
پیش برود و مذاکرات هم با موفقیت انجام گیرد، 
کلوپ روز جمعه به عنوان مربی لیورپول انتخاب 

خواهد شد.

 توهین هواداران، 
 توئیتر دروازه بان 

را بست
دروازه بان اســپانیول به دلیل توهیــن هواداران 
توئیتر خود را بست. شرایط بد اسپانیول، تیم دوم 
کاتالونیا در لالیگای اســپانیا خشــم هواداران را 

برانگیخته است. 
یکی از بازیکنانی که از همه بیشتر از این موضوع 
آســیب دیــده اســت، پائو لوپــس بــود. برخی از 
هواداران او را مقصر اصلی کســب نتایج ضعیف 
اسپانیول می دانند. این قضیه تا جایی پیش رفت 
که ایــن دروازه بان بــه دلیل هجوم هــوادارن در 
روزهای اخیر به صفحه شخصی اش و توهین به 
او، توئیتر خود را بســت. لوپس ۲۰ساله بیشترین 
گل را در میــان دیگر دروازه بانــان لالیگا و لیگ 
دسته دو اســپانیا دریافت کرده است. او در هفت 
بازی، ۱۶ گل خورده است. درحالی که اسپانیول 
در جایــگاه دهم جــدول قــرار دارد، انتقادات به 
سمت اوست چون هواداران معتقد هستند که به 

راحتی گل دریافت می کند.

 انتقاد کاپلو 
از مورینیو

فابیو کاپلو، سرمربی ســابق تیم ملی انگلیس به 
انتقــاد از ژوزه مورینیو پرداخت و گفت که او بیش 
از حــد از بازیکنانش بازی می گیرد. مدافع عنوان 
قهرمان لیگ، شــروع ضعیفــی در فصل جاری 
 داشــته و در حال حاضــر در رده  شــانزدهم قرار 

دارد. 
آن ها در دیدار آخر خود، ۳-۱ مقابل ساوتهمپتون 
شکســت خوردند و کاپلو، عامل اصلی فرم فعلی 
چلسی را سیســتم مورینیو و کار کشیدن بیش از 
حد او از بازیکنان می داند. او گفت: »مورینیو در 
طول یک ســال و نیم تا دو ســال، بیش از حد از 

بازیکنانش بازی می گیرد. 
ایــن را قبلا وقتــی در مادریــد بود شــنیده بودم 
و حــالا در لنــدن هــم این موضــوع تایید شــد. 
قطعــا از غیبــت بازیکنانــی مثل کورتوا چلســی 
ضربــه می خــورد ولــی اشــتباهات تاکتیکــی 
مربــی کــه تیمــش بــرای مســابقات امســال 
 آماده نیســت نیــز در این رونــد تاثیرگــذار بوده |

است«.

پیامک های نودی
برنامه نود شــب گذشته برای هادی نوروزی سنگ 

تمام گذاشــت. یک برنامه خوب و با جزئیات قابل 
توجه در ســوگ کاپیتان فقید پرسپولیس. اما یک 
نکتــه در این برنامه موجب حجم بالای انتقادات 
از فردوســی پور شــد. آن هم جایی بــود که او در 
مســابقه پیامکی برنامه از مردم خواســت تا برای 
همدردی با خانواده نوروزی عددی را به ســامانه 

پیامکی این برنامه بفرستند. مسئله ای که با 
منفعــت مالی حداقل برای اپراتورهای 

تلفــن همــراه همــراه اســت و هیچ 
منفعتی برای خانواده نوروزی ندارد. 
همین مسئله موجی از انتقادات را از 
عادل فردوسی پور روانه شبکه های 

مجازی کرد.

سربازهایی که انتظارها را برآورده نکردند
زمستان تبریز برای تراکتور سردتر می شود

اقدامــات شــتاب زده ای کــه از ســوی نهادهــای مرتبط و 
غیرمرتبط، تحت لوای اخلاق در فوتبال ایران رخ می دهد،  
تاکنون فقط به سلامت فضای فوتبال لطمه وارد کرده است. 
در فدراســیون فوتبال کمیته ای به نام کمیته اخلاق وجود 
دارد که وظیفه نظارت بر مســائل فرهنگــی و اخلاقی را در 
خانواده فوتبال دارد. این کمیته باید با فرهنگ سازی به منظور 
پیشگیری و با برخورد کردن با خاطیان به منظور جلوگیری از 
تکرار یک اشتباه، فضای اخلاقی فوتبال ایران را بیمه کند. 
با این حال اخبار و حاشــیه های رسانه ای این کمیته تاکنون 
فقط باعث ایجاد حاشیه و جنجال شده است تا حل معضلات 
ناهنجــار در فوتبــال کشــور. کمیته اخلاق طبــق وظیفه 
ذاتی خود مســائلی را که احتمال می رود به ســاحت اخلاق 
حرفه ای و عرفی لطمه وارد کند، بررســی می کند. در یکی از 
این پرونده ها شائبه ای از تخلف سرمربی پرتغالی تیم ملی یا 
تعدی او از اخلاق حرفه ای وجود دارد. هرچند این مسئله هنوز 
به اثبات نرسیده اما اظهارنظرهای مطرح شده در این حوزه 
باردیگر حاشــیه ها را پیرامون تیم ملی برانگیخته  است. دور 
جدید این اتفاق در حالی رخ داده که تیم ملی فوتبال در اردو 
به ســر می برد و خود را برای بازی حساس با عمان در مرحله 
دوم انتخابی جام جهانی ۲۰۱۸ آماده می کند. همین مسئله 
باعث شده که کی روش، صحبت های مطرح شده علیه خود 

را از چشم کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال ببیند و آن ها را به 
کمپینی مربوط کند که به گفته خودش پیش تر برای ضربه 
زدن به او و تیم ملی تشکیل شده بود. جار و جنجال در هنگام 
اردوی تیم ملی در خارج از کشور بدون توجیه صورت گرفته 
است. کمیته اخلاق می توانست این پرونده را بدون جنجال 
رسانه ای بررســی کند و وقتی به نتیجه قطعی رسید، پس از 
بازگشــت تیم ملی و کی روش به ایران با ارائه ســند و مدرک 
متقن برخورد لازم را با تمام خاطیان انجام دهد. در آن صورت 
اخبار این اقدام هم به نحوه شایسته در رسانه ها مطرح می شد. 
اما ورود افرادی خارج از مجموعه فدراســیون فوتبال به این 
پرونده باعث شــد که ابعاد آن بسیار گسترده تر شود. جنجال 
بر سر این موضوع تا جایی پیش رفت که علی اکبر محمدزاده 
در مصاحبه ای ناچار شد صحبت های منتشر شده از سوی 
خــودش را اصلاح کنــد و از آن ها تبری بجویــد. او در تاریخ 
۲۸ شهریور در گفت وگویی اظهار کرده بود: »هیچ گاه به یاد 
نمی آورم که گفته باشم نسبت به زندگی شخصی و خصوصی 
کی روش ورود پیدا می کنیم. آنچه در ذهن من است این است 
که خبرنگاری از من پرســید که آبانگاه عنوان کرده فساد در 
تیم ملی فوتبال وجود دارد و آیا شما نسبت به تیم ملی به افراد 
خاصی منظور دارید یا خود شــخص کی روش که من گفتم 
خود شــخص کی روش!« این نخستین بار نیست که چنین 

مسئله ای پیرامون شرح وظایف کمیته اخلاق رخ می دهد. 
چندی پیش و بر سر ماجرای برخورد با چند ملی پوش که روی 
بازوان خود خالکوبی داشــتند نیز ماجرای جنجالی رخ داد 
که البته در آن مســئله اقدام کمیته اخلاق با واکنش صریح 
و شدید رئیس فدراســیون فوتبال همراه شد. کمیته اخلاق 
در آن ماجرا اعلام کــرده بود که با دو ملی پوش فوتبال ایران 
برخورد قاطع می کند ولی علی کفاشیان به خبرنگاران گفت 
که این حرف رئیس کمیته اخلاق درست نبوده و این کمیته 
قبل از هر اقدامی باید با او هماهنگ می بود. کفاشــیان آن 
روز برابر خبرنگاران رســما تصمیم کمیته اخلاق را وتو کرد و 
از نحوه رسانه ای کردن این مسئله از سوی کمیته اخلاق هم 
به شدت انتقاد کرد. همین مسئله هم باعث شده بود که پس 
از استعفای اعضای کمیته اخلاق، این دو مسئله با هم ارتباط 
داده شوند. محمدزاده درباره این مسئله هم گفته بود: »تصور 
می شد استعفای ما به خاطر احضار دژاگه و سردار آزمون بود 
و عده ای می خواستند اذهان را به سمت و سویی با طرح این 
ادعاها ببرند اما رسانه ها روشنگری کردند و روی این مسئله 
کار کردند که استعفای دسته جمعی اعضای کمیته اخلاق 
به دلیل عدم اجرای حکم صادر شده بود.« مسئله اخلاق و 
رسیدگی به مســائل مرتبط با آن هم به عزم جدی نیاز دارد و 

هم پشتیبانی قوی می خواهد. 

پاییز اخلاق در فوتبال ایران

ورزش
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تا کی به هوای خلد، خوانی ما را
یا در غمِ دوزخ بنشانی ما را

عمری ست ز بیدلی به خود ساخته ایم
یارب! ز در خویش مرانی ما را

)مولانا عبدالقادر بیدل دهلوی، قرن یازدهم، رباعیات(

حذف غمبار و بی دلیل فعل از جمله های فارسی
یکی از بدبختی های زبان فارســی این اســت که ما کاربران این زبان در هنگام نوشتن، بی خود و 
بی جهت فعل حذف می کنیم و پیش خودمان گمان می کنیم این کار درست است و در توجیه هم 
می گوییم: فعل جمله اول را به قرینه لفظی حذف کرده ایم! می پرســید منظورت چیست؟ عرض 
می کنم. وقتی دو جمله به هم معطوف می شوند )یعنی با »واو« به هم وصل می شوند( اگر فعل هر دو 
جمله یکی باشد ما حق داریم فعل را از آخر جمله اول حذف کنیم و در پایان جملة اول آن را ذکر کنیم. 
این نوع حذف فعل را در دستور زبان فارسی حذف به قرینه لفظی می نامیم. اما نکته غمبار این است 
که حذف های ما، اغلب هیچ قرینة لفظی ای ندارند و معمولا این حذف ها در جملاتی رخ می دهند 

که جمله اول نیازمند فعل کمکی است. لطفا به مثال هایی که در ادامه می آیند دقت بفرمایید:
ـ پلیس ویژه، دادستانی را اشغال و خواستار آزادی این سه تن شد. 

ملاحظه می فرمایید؟ بعد از کلمه »اشغال« فعلی نیامده و فعل شد در پایان جمله دوم برای جمله نخست 
نامناسب است. یعنی نمی توانیم بنویسیم: پلیس ویژه، دادستانی را اشغال شد. بنابراین شکل درست 

جمله این است: پلیس ویژه، دادستانی را اشغال کرد و خواستار آزادی این سه تن شد. در مثال های 
بعدی، جمله غلط و سپس شکل درست آن را می بینیم. به مورد اختلاف دو جمله اندکی توجه بفرمایید:

ـ غلط: در سال ۳۳۴، آل بویه بغداد را گشودند و خلیفه را برکنار و پسرش را به جای او نشاندند.
درست: در سال ۳۳۴، آل بویه بغداد را گشودند و خلیفه را برکنار کردند و پسرش را به جای او نشاندند.

ـ غلط: این مسأله مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.
درست: این مسأله مطرح و بررسی شد.

ـ غلط: لایحه ی... در جلسه ی امروز شورای نگهبان مطرح و مغایر با شرع و قانون اساسی شناخته 
نشد. )حذف فعل کمکی شدن اگر به قرینه ِ گرفته شود، »مطرح« به معنی »مطرح نشد« خواهد 

بود نه »مطرح شد«(
درست: لایحه ی... در جلسه ی امروز شورای نگهبان مطرح شد و مغایر با شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.

یا: لایحه ی... در جلســه ی امروز شــورای نگهبان مطرح شــد و در آن مغایرت با شرع و قانون 
اساسی دیده نشد.

نکته دیگری که در نگارش زبان فارســی باید به آن توجه کنیم این اســت کــه نباید دو جزء فعل 
مرکب را از هم دور کنیم. مثلا نمی توانیم میان دو جزء فعل مرکب »بســتگی می داشت« فاصله 

بیندازیم و بنویسیم:
ـ فاصله  میان هر سطرِ آن بستگی به عواملی نظیر... می داشت.

درست آن است که بنویسیم: فاصله  میان هر سطر آن به عواملی نظیر... بستگی می داشت. یا: 
فاصله  میان هر سطر آن به عواملی بستگی می داشت نظیر... 

در یک مثال دیگر تامل کنید:
ـ غلط: بستگی به تعریف تئوری به طور عام و تئوری جامعه شناسی به طور خاص دارد.

درست: بستگی دارد به تعریف تئوری به طور عام و تئوری جامعه شناسی به طور خاص.

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

مخالفتِ منصفانه و جوانمردانه
مروری بر کتاب سوسیالیسم اثر ماکس وبر

سوسیالیسم اگر چه روس ها را خانه خراب کرد و طی یک انقلاب بلشویکی این کشور پهناور را در 
دام حکومتی کمونیستی انداخت که جنایاتش، تزارهای ظالم را روسفید کرد؛ اما پایه گذاران این 
مرام و مسلک اندیشمندانی آلمانی بودند. شــاید به همین خاطر بود که برخی از سیاست مردان 
و متفکران آلمانی هراس بســیار از آن داشــتند و با توجه به شرایط دشوار تحمیل شده بر آلمان و 

مردمش بعد از جنگ جهانی اول، این کشور را مستعد افتادن در دام سوسیالیسم می دانستند.
از منظر ماکس وبر صنعتی شــدن و ســرمایه داری نه فقط تقدیر تاریخی غــرب که تقدیر آلمان 
نویــن هم بود، آلمانی که بســیمارک آن را پایه گــذاری کرده بود. از منظر تقدیــری، این مفاهیم 
)سرمایه داری و صنعتی شدن( نشانه های تحقق یافتن عقلانیت غربی هستند که از نظر وبر تقدیر 
آلمان نیز بودند. عقلانیتی که تجلیات آن به عنوان تقدیر آلمان مدرن، باید سیاســت های رایش 
را معین ســازند. وبر این مهم را یک تکلیف می دانســت؛ تکلیفی تاریخی برای بورژوازی آلمان؛ 
به عبارت دیگر او باور داشــت بورژوازی آلمان مکلف اســت با تغییر دولت فئودال محافظه کار و 

دموکراتیزه ساختن جامعه به مبارزه علیه انقلاب و سوسیالیسم بپردازد.
او تصور می کرد با این اقدامات شــرایطی مهیا می شــود کــه مانع بروز انقلاباتــی نظیر آنچه در 
روســیه اتفاق افتاد خواهــد بود. کتاب کوچکی که نشــر کتاب فردا با عنوان »سوسیالیســم« با 
ترجمه حسام حسین زاده به بازار فرستاده اســت حاصل این نظر ماکس وبر بوده است. در ژوئن 
سال ۱9۱۸ زمانی که یک سال از انقلاب اکتبر روسیه )۱9۱7( گذشته بود، ماکس وبر تصمیم 
گرفت ســخنرانی برای یگان ارتش پادشــاهی اتریش ایراد کند. بخشــی که در واقع وظیفه اش 
دفاع در برابر تبلیغات دشــمن بود. انتخاب این سوژه برای ســخنرانی، در ادامه ذهنیتی بود که 
ماکس وبر داشت و برای خود چنین رسالتی قائل بود تا با ایراد این سخنرانی شنوندگان خود را با 

ماهیت واقعی سوسیالیسم آشنا سازد؛ به خصوص که 
ماهیت واقعی انقلاب سوسیالیســتی و نتایج حکومت 
کمونیســتی در آن زمان برای بســیاری شناخته شده 
نبــود و عملا هنوز تجربه روشــنی به عنــوان مصداق 
عملی از آن وجود نداشت. ماکس وبر در این سخنرانی 
چنان هوشــمندانه ســخن گفته اســت که هیچ کس 
نمی توانســته به او وصله محافظه کاری یا راست گرایی 
افراطی بچســباند. در جایی که وبر درباره مانیفیســت 
کمونیسم ســخن می گوید؛ در عین رد کردن محتوای 
آن، منکــر ارزش های موفــق علمی آن نمی شــود و 
خطای این نظریه را خطایی الهام بخش ارزیابی می کند 
که باید از آن سود جست! او به مخاطب خود می آموزد 
اگر مخالف نظری بــود، منصفانه و مردانه به مخالفت 
با آن بپردازد. یک سال بعد از ایراد این سخنرانی نسخه 

مکتوب آن در قالب کتابی کوچک منتشــر شد تا این متن ساده و کارآمد برای درک سوسیالیسم 
مخاطبــان بیشــتری در جامعه آن روز آلمان داشــته باشــد. متــن حاضر ترجمــه همین کتاب 
اســت، البته حسام حســین زاده برای یکدســتی متن بخش های ابتدایی این سخنرانی را که به 
صحبت های ماکس وبر با افسران ارتش اختصاص داشــته کوتاه کرده و تنها به موضوع اصلی 
سخنرانی بسنده کرده است. در آخر باید اشاره کرد که این کتاب کوچک اما خواندنی و کارآمد در 
شناخت سوسیالیسم، در مجموعه ای منتشــر شده است که نشر کتاب فردا با عنوان »کتابک« 
در دستور کارخود قرار داده است. کتاب هایی کوچک در قطع پالتویی و حجم کم که دربرگیرنده 
)منبع: مدّ و مه( ســخنرانی ها، مناظره ها یا گفت وگوهای متفکران بزرگ اســت.  

شاخص ترین کتابدار تاریخ معاصر ایران
ایــرج افشــار؛ ایرانشــناس، کتاب شــناس، مصحــح و 
مجله  نگار نامی ۱۶ مهرماه ســال ۱۳۰۴ در تهران متولد 
شــد. ســال ۱۳۲۸ تحصیلات خود  را در رشــته حقوق با 
گرایــش قضایی به پایان برد. او که شــاخص ترین کتابدار 
تاریخ معاصر ایران بود چند سالی ریاست کتابخانه دانشگاه 
تهران را بر عهده  داشت. افشار زبان انگلیسی و فرانسه را 
خوب می دانست. ده ســال کتابدار دانشکده حقوق بود و 
ســپس رئیس کتابخانه دانش سرای عالی شد. یک سال 

نیز ریاســت کتابخانه ملی را بر عهده داشت و چهار سال هم رئیس اداره کل انتشارات دانشگاه بود. 
او عضــو انجمن ایرانشناســی، عضو هیات انتخاب کتــاب، عضو کمیته جایزه کتاب ســال، عضو 
انجمن کتابداران ایران، عضو هیات اجرایی انجمن تاریخ  بود و همچنین از اعضای شــورای عالی 
دائره المعارف بزرگ اسلامی به شمار می رفت. سردبیری یکی از مهم ترین نشریات حوزه کتاب ونشر 
با عنوان راهنمای کتاب را برای نزدیک به دو دهه بر عهده داشت و نیز نشریه فرهنگ ایران زمین و 
آینده را سردبیری کرد. مجموعه تالیفات ایرج افشار نزدیک به 5۰۰ عنوان است. سید فرید قاسمی 

کتابی حجیم درباره زندگی و آثار او نوشت که سال ۱۳۸۸ روانه بازار نشر شد.
افشار به دعوت دانشگاه هاروارد آمریکا یک سال در آن کشور مقیم بود و به کار مرتب کردن کتاب های 
السنه شرقی آن دانشگاه اشتغال داشت و همچنین برای امور مربوط به کتاب و کتابداری سفرهایی 
به کشــورهای مختلف داشته است. ایرج افشار، نسخه شــناس، پژوهشگر و ایران شناس برجسته 
۱۸ اسفند سال ۱۳۸9  درگذشــت. او پیش از مرگ کتابخانه شــخصی اش را به مرکز دائره المعارف 

بزرگ اسلامی اهدا کرد. 

شکارچیانی که به آدم ها رحم نمی کنند
گزارشی که امروز در پایگاه خبری دیده بان محیط زیست خواندم، یکی داستانی است پر آب چشم؛ حکایتی 
است از وطن دوستی و حس تعهد به میهن از جانب یک پیرمرد هفتادساله از یک سو، و ناجوانمردی و ستمگری 
عده ای شکارچی سودجو از سوی دیگر. اما در سمت دیگری از این ماجرا بی توجهی مسئولانی را می بینیم 
که پیرمرد داستان ما، جانش را برای کمک رساندن به آنها در طبق اخلاص گذاشته است. خودتان ماجرا را 
بخوانید: »متاسفانه یکی از همیاران محیط زیست استان یزد که در موارد متعدد از فعالیت شکارچیان غیرمجاز 
در منطقه زردکوه منصورآباد جلوگیری کرده بود، توسط شکارچیان متخلف هدف گلوله قرار گرفته و در شرایط 
ناگواری به سر می برد. آقای عباس شایقی از همیاران محیط زیست است که مدت هاست در منطقه زردکوه 
منصورآباد علاوه بر دامداری به حفاظت از محیط زیست منطقه نیز مشغول است. این همیار مسن که حدود 
7۰ سال سن دارد به طور شبانه روزی در منطقه حضور دارد و در صورت مشاهده هرگونه تخلف از جمله ورود 
شکارچیان غیر قانونی بلافاصله موضوع را به نیروهای محیط زیست یزد منتقل می کند. ورود غیر قانونی بیشتر 
شکارچیان به منطقه زردکوه توسط آقای شایقی به محیط زیست گزارش می شود و تاکنون متخلفان زیادی 
از طریق گزارش های ایشان دستگیر شده اند. محیط زیست استان یزد در این منطقه ارزشمند که زیستگاه 
گونه های شــاخصی چون پلنگ، کل و بز، قوچ و میش، آهو، جبیر و حتی یوزپلنگ آســیایی است پاسگاه 
محیط بانی ندارد. نیروهای محیط زیست که هر از چندی برای گشت و کنترل وارد این منطقه می شوند از منزل 
آقای شایقی جهت اقامت موقت و استراحت استفاده می کنند. فعالیت و حضور دائم این همیار محیط زیست 
در زردکوه باعث شده است شکارچیان متخلف امکان ورود و تخلف در این منطقه آزاد را نداشته باشند و در نتیجه 
منافع متخلفان به شدت به خطر افتاده است. به همین دلیل گروهی از شکارچیان متخلف و گوشت فروش 
در صدد آن برآمدند تا این همیار محیط زیســت را خانه نشین کرده و سپس به تخلفات خود مشغول شوند. 
نیمه های شب چهارشنبه ۸/7/9۴ شکارچیان متخلف با برنامه ای از پیش طراحی شده ابتدا کابل تلفن منزل 
آقای شایقی را قطع کرده و سپس با ایجاد سر و صدا وی را از درون خانه بیرون کشیدند. گروهی از متخلفان 
ناشناس به شکلی ناجوانمردانه این پیرمرد 7۰ ساله را با ضرب مشت و لگد و چوب مورد ضرب و شتم قرار داده 
و نهایتا هنگامی که آقای شایقی روی زمین افتاده بود به وسیله اسلحه شکاری از فاصله بسیار نزدیک به پای 
وی شلیک کردند. این همیار محیط زیست پس از حادثه با کمک تعدادی از افراد محلی به بیمارستانی در یزد 
منتقل شده و هم اکنون در بخش مراقبت های ویژه بستری است. متاسفانه تعداد بسیار زیادی ساچمه )بیش 
از یکصد ساچمه( در ناحیه اتصال استخوان ران به لگن وارد بدن آقای شایقی شده است. پلیس اطلاعات 
و امنیت استان یزد تحقیقات خود را برای شناسایی عوامل شلیک به آقای شایقی آغاز کرده اما عاملان این 
اقدام ناجوانمردانه هنوز شناسایی نشده اند. شرایط جسمی این همیار محیط زیست بسیار وخیم گزارش شده 
و پزشکان نیز به دلیل عارضه قلبی و حساسیت محل برخورد گلوله، تاکنون برای انجام عمل جراحی بر روی 
ایشان به نتیجه نرسیده اند. علاوه بر شرایط وخیم جسمی این همیار محیط زیست از لحاظ مالی شدیدا در 
تنگنا است و توان پرداخت هزینه های هنگفت درمان را ندارد. متاسفانه مسئولان اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان یزد از زمان وقوع این حادثه تاکنون حتی به عیادت این همیار محیط زیست نرفته اند و هرگونه 

حمایت مادی و معنوی خود را از او دریغ کرده اند«. 

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

رستاخیز؛ بهترین فیلم جشنواره  بغداد
»رستاخیز« ســاخته  احمدرضا درویش بهترین فیلم 
هفتمین جشــنواره  بین المللی فیلم بغداد شــناخته 
شد. به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین صفحه  رسمی 
فیلم سینمایی »رستاخیز« در اینستاگرام اعلام کرد 
این فیلم سینمایی موفق شده جایزه  بهترین فیلم در 
جشنواره  بین المللی فیلم بغداد را کسب کند. جشنواره  
بین المللــی فیلم بغــداد با اکران فیلم »رســتاخیز« 
که نام عربی آن »القربان« اســت، آغاز شــد و شب 

گذشــته با اعلام نتایج داوری به کار خود پایان داد. »رســتاخیز« که به روایتگری واقعه  عاشورا 
می پردازد، در ســی و دومین جشنواره  فیلم فجر نیز 9 ســیمرغ بلورین از جمله سیمرغ بلورین 
بهترین فیلم، بهترین کارگردانی و بهترین موســیقی را دریافت کرد. اکران این فیلم در تیرماه 
امسال واکنش های شدیدی را در پی داشت. به طوری که در پایان نخستین روز اکران، از پرده  
سینماها پایین آمد. مراجع تقلید و معترضان به نشان دادن چهره  حضرت ابوالفضل )ع( در این 
فیلم اعتراض داشــتند. طبق گفته  جنتی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی این فیلم پس از قرار 
دادن افکت نوری بر چهره بازیگر نقش حضرت عباس )ع( اکران خواهد شد. اتفاقی که هنوز 
کارگردان و تهیه کننده  فیلم با آن موافقت نکرده اند و وضعیت اکران این فیلم در ایران همچنان 
معلق است. رستاخیز از آن دسته فیلم هایی است که انتقادات بسیاری را به دنبال داشت و حتی 
کســانی که به نشــان دادن چهرة حضرت عباس در این فیلم اعتراضی نداشتند ساختار آن را 
نقد کرده و معتقدند بودند ریتم فیلم و حس و حال حاکم بر آنتوقع مخاطب را برآورده نمی کند. 

شمس لنگرودی بر صحنه تئاتر
شــمس لنگــرودی، شــاعر، پژوهشــگر و مــورخ 
ادبــی معاصر ایرانی در تماشــاخانه بــاران با اجرای 
»عکس خوانی« به صحنه تئاتر می رود.  بها مرشدی 
نویسنده و اجراگر این اثر با اعلام این خبر به خبرنگار 
هنرآنلاین گفت: این اجرا عکس خوانی نام دارد که 
از روی عکس هایی قدیمی و خانوادگی من تشــکیل 
شــده اســت. او ادامه داد: متن هایی را بر اســاس 
این عکس ها نوشتیم که توســط من و آقای شمس 

لنگرودی اجرا می شــوند. مرشــدی با ارائــه توضیحاتی در مورد عکس خوانــی بیان کرد: این 
تصاویر نشان داده می شــوند و متن ها همراه با موسیقی روایت می شــوند. می توان گفت، این 
شیوه روایت گری ایرانی به روز شده است و در واقع مانند همان پرده خوانی است. مرشدی حضور 
شمس لنگرودی در تئاتر را اتفاقی مهم دانســت و اظهار کرد: عکس خوانی برای نخستین بار 
اجرا می شــود، من پیش از این چنین نمونه ای تحت این عنــوان ندیده ام، اما اگر بحث ترکیب 
مدیاهای مختلف مطرح شود، می توان اسم پرفورمنس هم بر آن نهاد. آقای لنگرودی، سینما و 
موسیقی را تجربه کرده است اما برای نخستین بار به صحنه تئاتر می آید و این اتفاق مهمی است.
این شاعر و نویسنده خاطرنشان کرد: عکس ها، تمی میان مرگ و زندگی دارند. در ستایش زندگی اند، 
اما با مردگان هم ســرو کار دارند. برنامه عکس خوانی به کارگردانی احسان گرایلی ۲5 مهرماه دو 
ساعت ۱9 و ۲۰:۳۰ در تماشاخانه باران اجرا می شود. محمد شمس لنگرودی، زاده ۲۶ آبان ۱۳۲9 
در لنگرود، شاعر و پژوهشگر و مورخ ادبی معاصر ایرانی و از اعضای کانون نویسندگان ایران است.
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